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همزمان با تأکید دولت ایروان مبنی بر ورود تمامی 
ساکنان ارمنی قره باغ به ارمنستان، دیوان دادگستری 
بین المللی خبر داد، ارمنستان با توجه به وضعیت قره 
باغ و کوچ اجباری ارمنی ها به این کشور از جمهوری 

آذربایجان به این دیوان شکایت کرده است.
 دیوان دادگستری بین المللی تأکید کرده، این شکایت 
بر اساس کنوانسیون تبعیض نژادی تنظیم شده و طی 
آن ایروان خواستار اتخاذ تدابیری علیه باکو شده است. 
این شکایت در حالی به دادگستری بین المللی تحویل 
شده است که ایروان در سپتامبر ۲۰۲۱ نیز شکایتی 
را علیه جمهوری آذربایجان در همین دادگاه تنظیم و 
این کشور را به تبعیض نژادی علیه ارامنه متهم کرده 
بود. این دادخواست در آن زمان حاکی از آن بود که 
جمهوری آذربایجان »با حمایت از سیاســت تنفر 
نسبت به ارامنه باعث تبعیض، قتل عام و شکنجه آنها 

شده است.«
در همین حال دفتر مشاور رئیس جمهور جمهوری 
آذربایجان نیز خبر داد، باکو قصد دارد به گروهی از 
کارشناسان سازمان ملل و نمایندگان اصحاب رسانه 
اجازه دهد که »ظرف چند روز آینده« از قره باغ بازدید 
کنند. این برای اولین بار در 3۰ سال گذشته است که 
باکو چنین مجوزی را به کارشناســان سازمان ملل 

می دهد.
در این شرایط بازار کمک ها به قره باغ نیز داغ است. 
در حالی که چند روز قبل اتحادیه اروپا برای ارسال 
کمک های بیشــتر به منطقه قره باغ خبر داده بود، 
روز گذشته، وزارت دفاع روســیه هم اعلام کرد که 
حافظان صلح این کشور محموله ۱۲ تنی از کمک های 
بشردوستانه را به غیرنظامیان قره باغ تحویل داده اند.

بهنام صمدی

شکایت ایروان از باکو به دیوان 
دادگستری بین المللی
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بسیاری از کشورهای جهان زعفران را به نام ایران و حتی ایران را با برند زعفران 
می شناسند، چراکه بیش از 9۰ درصد زعفران جهان در ایران تولید می شود. این روزها 
هم برداشت زعفران آغاز شده است و از ۱5 تا ۲۰ مهرماه محصول نوبرانه وارد بازار 
می شــود، ضمن اینکه پیک برداشت زعفران از دهه اول آبان ماه تا نیمه اول آذرماه 

ادامه پیدا می کند.
متأسفانه در ســال زراعی ۱۴۰۱ تولید زعفران 5۰ درصد نسبت به سال ۱۴۰۰ 
کاهش داشت، اما روند تولید در سال ۱۴۰۲حاکی از افزایش تولید در سال جاری است. 
این در حالی است که گیاه زعفران در زیرزمین قرار دارد و به همین علت نمی توان 

برآورد دقیقی درباره میزان تولید زعفران عنوان کرد.
غلامرضا میری نایب رئیس شورای ملی زعفران از ثبات قیمت زعفران در بازار در 
شرایط فعلی خبر داده است و نرخ کنونی خرید هرکیلو زعفران دسته از کشاورزان 
را 3۷ میلیون تومان، پوشال ۴۴ تا ۴5 میلیون تومان، نگین ۴۷ تا 5۲ میلیون تومان 
و سوپرنگین 5۲ میلیون تومان عنوان کرده است که با احتساب ۲ تا 5 درصد سود 
صادر می شود و با یک تا ۲ درصد سود به مصرف کننده بازار داخل عرضه می گردد.

علی حسینی نایب رئیس انجمن زعفران کاران ایران بیان کرد: سطح کاشت زعفران 
در کشــور به بیش از ۱۲۰ هزار هکتار می رسد که قطب اصلی تولید در استان های 
خراسان رضوی، خراسان جنوبی و خراسان شمالی قرار دارد اما 3۰ استان دیگر هم 

کاشت زعفران را انجام می دهند.
حسینی با رد اثرگذاری کاهش بارندگی در تولید زعفران در سال گذشته افزود: 
کمبود بارندگی عامل تأثیرگذاری در کاهش میزان زعفران نیست چون رشد و تغذیه 
زعفران در زمســتان انجام می گیرد و در هر شرایطی در این فصل بارندگی خواهیم 
داشت ضمن اینکه زعفران توسط کشاورزان آبیاری هم می شود. وی اضافه کرد: زعفران 
گیاهی با نیاز آبی کم نسبت به سایر محصولات کشور است و با حداقل نیاز آبی تولید 

می شود. در واقع تنش های گرمایی و سیل می تواند بر میزان محصول اثر بگذارد. از 
سوی دیگر گیاه زعفران بعد از یکبار کاشت ۷ تا ۱۰ سال قابلیت بهره برداری دارد.

حســینی درباره پیش بینی قیمت های جدید زعفران افزود: قیمت همیشه تابع 
عرضه و تقاضاســت. اگر تقاضا بیش از عرضه باشــد، قیمت پایین می آید و اگر برابر 
باشــد قیمت تغییری نمی کند اما در صورتیکه عرضه کمتر از تقاضا باشــد، قیمت 
محصول بالا می رود. با این تفاسیر انتظار می رود قیمت محصول امسال در محدوده 

قیمت های سال قبل باشد.
هر افزایش قیمتی به نفع زعفران کاران نیست

نایــب رئیس انجمن زعفران کاران ایــران، هر افزایش قیمتی را به نفع زعفران 
کاران ندانســت و گفت: بســته هایی که گاهی به نام ریشه زعفران و با قیمت های 
ارزان به مشــتری فروخته می شــوند در واقع خامه زعفران یا دم کلاله گیاه است 
که با بوی زعفران همراه است اما اغلب به آن رنگ خوراکی زده می شود. حسینی 
جایگاه ایران در صادرات زعفران را رتبه نخست در جهان عنوان کرد و افزود: بعد 
از ایران کشــورهای هند، یونان، مراکش، امارات و افغانســتان قرار می گیرند. ما از 
طریق صادرات به کشــورهای افغانســتان از طرق چمدانی و غیره این کشور را به 
یک صادرکننده تبدیل کرده ایم. کشــور امارات هم در حدود 6۰ تن زعفران را به 
صورت فله از ایران خریداری می کند در حالی که ۲ تن نیاز داخلی این کشور است 

و مابقی را به نام خود صادر می کند.
انتقال ارزش افزوده زعفران به سایر کشورها

نایب رئیس انجمن زعفران کاران خراســان جنوبی در پایان سخنانش بیان کرد: 
متأسفانه ما سال هاست در سیکل خام فروشی محصول زعفران قرار گرفته ایم و صرفاً 
خوشحال از فروش محصول مان هستیم، در شرایطی که از این طریق ارزش افزوده 

تولید محصول را به کشورهای دیگر منتقل می کنیم.

دلالان به دنبال زعفران ارزان ایرانیدلالان به دنبال زعفران ارزان ایرانی
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برخی خودروسازان، سودای افزایش قیمت را 
دارند؛ این سودا باعث شده طی چند هفته اخیر، 
عرضه خودرو به متقاضیان بشــدت کاهش پیدا 
کند. رویه جدید خودروســازان با گفته های آنها 
در اردیبهشــت ماه سال جاری، در تناقض شدید 
است. زمانی که شرکت های خودروسازی با موافقت 
شــورای رقابت، قیمت محصولات خود را افزایش 
دادنــد، تأکید کردند که تولیــد انبوه محصولات 
آنها آغاز شده )بیش از ۲5۰۰ دستگاه خودرو( و 
می توانند،  نیاز بازار را به ســرعت پاسخ دهند. اما 
عمر این صحبــت و وعده طولانی نبود. از حدود 
یک ماه پیش خودروســازان دوباره درخواســت 
افزایش قیمت محصولات خود را به شورای رقابت 
بردند، اما شورای رقابت درخواست آنها را مسکوت 
گذاشت و تنها بررسی قیمت خودروهایی را آغاز 
کرد  که به قول خودروســازان جدید بود. البته به 
اســم جدید بود و در عمل تنها چند آپشــن به 
خودروها اضافه شــده بود. خودروسازان با اضافه 
کردن آپشــن دو میلیون تومانی، مجوز افزایش 
تا ۲۰ میلیون تومان را از شورای رقابت گرفتند.

پیش بینی عدم تغییر قیمت
تصور متقاضیان خودروهــای داخلی این بود 
که حداقل تا پایان ســال جاری، قیمت خودروها 
دســتخوش تغییر نشــود اما از آنجا که پافشاری 
خودروســازان برای تغییــر قیمت ها جواب نداد، 
 خودروسازان تصمیم گرفتند که از عرضه خودرو 
بکاهنــد. به عنوان مثال ســایپا ۱۲ هزار خودرو 
ســواری را به مشتریان خودرو تحویل نداد. ایران 
خودرو نیز چنین رویه ای را در پیش گرفته است. 
با آنکه تصاویر ماهواره ای نشان می دهد که تعداد 
قابل توجهی از خودروها در پارکینگ خودروسازان 
در حال خاک خوردن است،  خودروسازان مدعی 
شدند که این خودروها در انتظار شماره گذاری یا 

تکمیل کاری است.
امــا بــه واقع چنین نیســت چــرا که هدف 
خودروسازان،  کاهش عرضه خودرو و تحت فشار 
قرار دادن وزارت صمت و شــورای رقابت است تا 
آنها پای افزایش قیمت محصولات دو خودروساز 

را امضا کنند.
تاکنون شورای رقابت به خواسته خودروسازان 
رأی مثبت نداده اســت. از این رو خودروسازان با 
خبرسازی مانند حذف سامانه یکپارچه خودرو و 
جوســازی در بازار، می خواهند تعادلی را که طی 
سال جاری در بازار خودرو ایجاد شده است از بین 
ببرند. این در حالی است که شاخص قیمت خودرو 
در پنج ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۲ به صورت متوالی 
نزولی بوده و حدود ۱6 درصد کاهش یافته است.

شاخص قیمت خرید خودرو که در ابتدای امسال 
۲۲9 درصــد بوده با روند نزولی به ۱93.۲ درصد 

رسیده است.

ترفند 200 هزار میلیارد تومانی
از آنجا که ترفندهای خودروسازان نتیجه بخش 
نبوده است، این روزها برخی مدیران خودروسازی 
صحبت از زیان انباشته ۲۰۰ هزار میلیارد تومانی 
را مطــرح می کننــد؛ عددی که از ســوی قطعه 
ســازان هم قابل باور نیســت. قطعه سازان زیان 
انباشته خودروسازان را ۱3۰ هزار میلیارد تومان 
عنوان کردند. نکته مهم دیگر آنکه میزان پرداختی 
خودروسازان به قطعه سازان رو به کاهش و البته 
زمان بازپرداخت ها هم طولانی تر شــده اســت. 
خودروسازان مدعی شده بودند که با افزایش قیمت 
محصولات خود )اوایل سال جاری( پرداختی آنها 
به قطعه ســازان نهایت ۱۲۰ روزه خواهد بود، اما 
طی چند وقت اخیر زمان پرداختی ها به ۱8۰ روز 

هم رسیده است.

تمرکز بر عرضه نکردن
مجموع این موارد نشــان می دهد شرکت های 
خودروســازی که دیدند سیاســت های دولت در 
مهار قیمت ها بواسطه ســامانه یکپارچه خودرو، 
 مناســب بوده است، با فشــار بر متقاضیان خرید 
خودرو و قطعه سازان، می خواهند  مجوز افزایش 

قیمت محصولات خود را بگیرند.
بر اساس گزارش رسمی ای که شرکت سایپا به 
بورس ارائه داده، این شرکت در پنج ماهه نخست 
امسال ۱۲ هزار خودرو تولیدی خود را به مشتریان 
عرضه نکرده است.طبق آماری که سایپا ارائه داده، 
مجموع تولید ســواری های این شرکت )شاهین، 
تیبا، کوئیک، ساینا( در پنج ماهه نخست امسال 
۱۲۷ هزار دستگاه بوده اما این شرکت فقط ۱۱5 

هزار دستگاه را به فروش رسانده است.
این در حالی اســت که مشتریان این شرکت 
از تأخیر در تحویل خودروهای پیش فروش شــده 
گلایه دارند و مشخص نیست چرا سایپا محصولات 
تولیدی خود را به مشــتریان تحویل نداده است. 
ابهام دیگر در عملکرد ســایپا این اســت که در 
مردادماه این شرکت ۲569 دستگاه شاهین تولید 
کرده بود اما فقط 68۷ دســتگاه را به مشــتریان 
تحویل داد. آیا این اقدام سایپا تأییدکننده شایعاتی 
نیست که گفته می شود این شرکت به دنبال اخذ 
مجوز جدید از شورای رقابت برای افزایش قیمت 

برخی محصولاتش است؟
این در حالی اســت که با راه اندازی ســامانه 
یکپارچه فروش در ســال جاری توســط وزارت 
صمت، عطــش بازار برای خرید خودرو تا حدی 
کاهش یافته است؛ اما مکمل این طرح برای آرام 
شدن کامل بازار، عرضه منظم خودروسازان است. 
هرگونه تأخیر خودروسازان در تحویل محصولات 

پیش فروش شده به مشتریان، سبب تحریک بازار 
شده یا حداقل اینکه روند نزولی قیمت ها در بازار 
آزاد را متوقف می کند. بنابراین اگر هدف سایپا از 
عدم تحویل ۱۲ هزار خودرو تولیدی به مشتریان، 
کســب مجوز افزایش قیمت از شــورای رقابت 
نباشد، لاجرم این گزینه تقویت می شود که این 
شرکت به دنبال تنظیم بازار به نفع خویش است.

البته دلیل ســومی هم در این میان می تواند 
مطرح شود و آن این است که برخی محصولات 
تولیدی ســایپا دچار نقص قطعه هســتند و به 
اصطلاح هنوز تجاری نشــده اند، اما ســایپا آنها 
را جــزو آمار تولید قطعی محســوب می کند که 
در این باره ضروری اســت این شرکت اطلاعات 
درســت و دقیق به اطلاع بورس و ســهامداران 
برســاند. در این میان باید عنوان کرد که ایران 
خودرو در برابر انتقاداتی که از سیاســت های آن 
می شــود تأکیده کرده است که در ماه های اخیر 
با وجود شرایط ســخت تأمین و تولید، توانسته 
میانگین تولیــد روزانه را همچنان بیش تر از دو 
هزار دســتگاه خودرو حفظ کنــد و همواره به 
دنبال افزایش عرضه و انجام تعهدات به مشتریان 
است. این خودروســاز توانسته از ابتدای امسال 
تا پایان هفته نخســت مهرمــاه با تولید بیش از 
۲۷6 هزار دســتگاه خودرو ســواری و تجاری، 
رشد ۱5 درصدی را نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته رقم بزند و درصدد است این میزان را تا 
پایان ســال به رشد 3۰ درصدی نسبت به سال 

گذشته برساند.

انبارهای پر
نماینده اســدآباد در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه خودروسازان به دنبال ایجاد اخلال در 
بازار خودرو هستند، گفت: خودروسازان افزایش 

قیمت خودرو را دنبال می کنند.
کیومرث ســرمدی افزود: خبرها حاکی از این 
موضوع اســت که انبار و پارکینگ خودروسازان 
مملو از محصولات تولید شده است اما خودروهایی 
که در قالب قرعه کشی تعهد شده، به مردم تحویل 
داده نمی شــود و به دنبــال مجوز افزایش قیمت 

خودرو هستند.
یک منبع آگاه نیز گفته است: این روزها کاهش 
قیمت ها و آرامش بــازار خودرو ظاهراً چندان به 
مذاق خودروســازان خوش نیامده؛ زیرا براساس 
اطلاعــات دریافتی دو خودروســاز بزرگ داخلی 
دنبــال دریافت مجوز افزایش قیمت هســتند. از 
سوی دیگر چون این دو شرکت هنوز مجوز افزایش 
قیمت نگرفته اند، تولیداتشان را احتکار کرده اند. 
یــک منبع آگاه به فارس گفــت که ایران خودرو 
پیشــنهاد افزایش 3۰ درصــدی تولیداتش را به 

سازمان حمایت ارائه داده است.

خودروسازان محتکر در آرزوی گرانی

ایران خودرو برخی 
محصولاتش را 
در سایت های 
تولید تهران 
مرکزی، خراسان 
و تبریز دپو کرده 
است. سایپا هم 
فاکتورکردن برخی 
ماشین ها مثل 
شاهین را کند کرده 
است.

   ۹۱.2 درصد چک های صادره در تیر ۱402 وصول 
شد

بررسی آخرین داده های بانک مرکزی حاکی است: در تیرماه 
امســال هفت میلیون و 8۰۰ هزار فقــره چک صادر و 9۱.۲ 
درصد آنها وصول شد. بانک مرکزی آخرین وضعیت چک های 
مبادله ای در تیرماه را منتشــر کرد. براساس این گزارش، در 
دوره مذکور در کل کشــور نزدیک به هفــت میلیون و 8۰۰ 
هزار فقره چک بــه ارزش حدود ۴8۲ هــزار میلیارد تومان 

مبادله شد.
میزان چک های مبادله ای در تیرماه امســال در مقایســه با 
ماه قبل از نظر تعداد ۱.6 درصــد و از حیث مبلغ ۴.۱ درصد 
کاهش نشان می دهد. در این دوره تهران با ۲.5 میلیون فقره 
چک به ارزش ۲36 هزار میلیارد تومان، بیشترین سهم را در 

میزان چک های مبادله ای داشت.
بررســی وضعیت چک های مبادله ای در یک ســال گذشته 
)تیرماه ۱۴۰۱ تــا تیرماه ۱۴۰۲( نشــان می دهد که تعداد 
چک های وصولی از حیث تعداد نیم واحد درصد رشد داشته 
است. البته مبلغ چک های وصولی در یک سال گذشته 8۷.3 
درصد بود که به معنای ۲.3 درصد رشــد است. همچنین در 
دوره زمانی اعلام شده تعداد چک های برگشتی کاهشی بود 
و از 9.3 درصد در سال ۱۴۰۲ به 8.8 درصد در تیرماه امسال 
رسیده است. این در حالی است که مبلغ چک ها رشد داشته 

و از ۱۰.۴ درصد به ۱۲.۷ درصد رسیده است.
در تیرماه امســال از هفت میلیون و 8۰۰ هــزار فقره چک 
صادره، هفت میلیون و ۱۰۰ هــزار فقره به ارزش ۴۲۱ هزار 
میلیارد تومان وصول شــده اســت یعنی 9۱.۲ درصد تعداد 
چک و 8۷.3 درصد مبلغ چک ها وصول شد. در دوره مذکور، 
تعداد و مبلغ چک های وصول شــده نســبت به مــاه قبل از 
آن )خردادماه( از نظر تعداد ۲.۱ درصــد و از نظر مبلغ 5.3 
درصد کاهش داشت. اســتان های گیلان، کرمانشاه، البرز، 
خوزستان، گلســتان و مازندران بیشــترین تعداد چک های 

وصولی را در تیرماه ۱۴۰۲ را داشتند.
در ماه نخست تابستان امسال، در کل کشور 68۱ هزار فقره 
چک به ارزش 6۱ هزار میلیارد تومان برگشــت داده شــد؛ 
یعنی 8.8 درصد از کل تعداد چک های صادر شــده وصول 
نشــد. تعداد چک های برگشــتی در این دوره نسبت به ماه 
قبل از نظر تعــداد 3.۴ درصد و از حیــث ارزش ۴.5 درصد 
رشد داشته است. کردستان، خراســان شمالی و کهگیلویه و 
بویراحمد بالاترین میزان چک های برگشــتی در کل کشور 
را داشتند. در پایتخت نیز ۲۰۷ هزار فقره چک به ارزش ۲5 

هزار میلیارد تومان وصول نشد.

      ابلاغ پیش نویس اصلاحی خودروهای کارکرده
معاون صنایع حمل ونقــل وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
نامه ای به دبیر کمیســیون زیربنایی، صنعت و محیط زیست 
دفتر هیات دولــت، اصلاحیــه آیین نامه اجرایــی واردات 
خودروهای کارکرده را ارســال کرد. در این نامه آمده است 
پیــرو نامه اواخر شــهریور ماه جاری در خصــوص بازنگری 
پیش نویس آیین نامه اجرایی تبصــره قانون الحاق موادی به 
قانون ساماندهی صنعت خودرو، موضوع واردات خودروهای 
کارکرده، متن پیش نویس اصلاحی به همراه نظرات تکمیلی 
پلیس راهــور فراجا بــرای آگاهی و بهره بــرداری به حضور 

ارسال می شود.

    الزامات ارزی برای صادر کنندگان خرد
بر اســاس سیاســت های کلی برنامه هفتم مبنــی بر ایجاد 
ثبات در ســطح عمومــی قیمت ها و نرخ ارز، دســتگاههای 
اجرایی، بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی، صرافی ها 
و صادرکنندگان دولتی یا وابســته به شــرکت های دولتی و 
نهادهای عمومی غیردولتی و ســایر صادرکنندگان حقیقی 
و حقوقی مکلفند کلیه اطلاعات مربوط به دارایی های ارزی 
و جریان درآمــد ارزی تحت مالکیت خــود را تحت ضوابط 
و مطابق با شــیوه هایی که بانک مرکزی مشــخص می کند 
در اختیــار این بانــک قرار دهنــد. همچنیــن در این روند 
دستگاه های اجرایی، بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی، 
صرافی ها و صادرکنندگان دولتی یا وابســته به شرکت های 
دولتی و نهادهای عمومــی غیردولتی باید ارزهای در اختیار 
خود را با هماهنگی بانک مرکزی در چهارچوب قانون مبارزه 

با قاچاق کالا و ارز عرضه کنند.
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M A R Z E E G H T E S A S D3
       تدوین آیین نامه شرکت های حمل ونقل ترکیبی

شهریار افندی زاده، معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی از 
دستور کار شــورای عالی هماهنگی ترابری کشور در خصوص 
تدوین آیین نامه تأســیس و فعالیت شــرکت های حمل ونقل 
ترکیبی کالا خبر داد و افزود: این اقــدام رهیافتی مؤثر برای 
آزادسازی ظرفیت های بالقوه قابل توجه حمل  و نقل ترکیبی 
کشــور در ســطوح ملّی و بین المللی و متعاقــب آن، ارتقای 
مزیت های رقابتی پایدار کشورمان در حوزه  حمل ونقل کالای 

صادراتی، وارداتی و ترانزیتی و لجستیک است.
دبیر شــورای عالی هماهنگی ترابری کشــور گفت: براساس 
تعاریف معتبر بین المللــی، حمل ونقل ترکیبــی کالا از نظر 
حقوقی و عملیاتی، عبارت اســت از حمل  کالا تحت قرارداد 
و مسئولیت واحد یک شــرکت از نوع ترکیبی با استفاده از دو 
یا چند شیوه حمل ونقلی نظیر دریایی، جاده ای، ریلی و حتی 
در موارد خاص، هوایی برای کالاهای بــاارزش، به نحوی که 
هرکدام از شیوه ها، بخشی از مسیر از مبدأ اولیه تا مقصد نهایی 
را پوشش دهند. لذا این شیوه، صرفاً یک روش عملیاتی و فنی 
برای ادغام طرق مختلف حمل نبــوده، بلکه هماهنگ کننده 
روش های دریایی، جاده ای، ریلی تحت سیستمی واحد است 
که در آن، بازده مجموع، از مجموع بازده تک به تک هریک از 

شیوه های ترکیب شده، بیشتر باشد.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی ادامــه داد: با توجه 
به مزایای قابل توجــه حمل ونقل ترکیبــی از جمله کاهش 
هزینه هــای حمل و تمام شــده کالا، بهره بــرداری اصولی و 
بهره ورانه از زیرساخت ها و امکانات شیوه های مختلف ترابری 
با رویکــرد حمل  و نقل پایــدار، هدایت هوشــمندانه و مؤثر 
ســرمایه گذاری ها در بخش حمل و نقل و لجستیک، ارتقای 
ســطح انعطاف پذیری و قابلیت اعتماد در بازار حمل و نقل و 
کسب و کارهای وابســته، افزایش رقابت پذیری حمل و نقل و 
لجستیک کشــور و ایجاد فرصت های شغلی جدید و پایدار در 
طول زنجیره های تأمین و ارزش، انتظار می رود، شاهد اقبال 
روزافزون جهانی از ســوی تمامی بازیگران دولتی و خصوصی 

به آن باشیم.
افندی زاده افزود: کشورمان با توجه به بنادر تجاری در جنوب 
و شمال و شبکه و ناوگان جاده ای و ریلی و پروژه های عمرانی 
مربوطه در دست تکمیل و نیز شــرکت های بزرگ و توانمند 
حمل ونقلــی دریایی، جاده ای و ریلــی، دارای ظرفیت  عظیم 
و بالقوه ای برای توســعه حمل ونقل ترکیبی می باشد که فعال  
کردن این ظرفیت، در اولویت برنامه هــای وزیر محترم راه و 

شهرسازی قرار دارد.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی تأسیس شرکت های 
حمل ونقل ترکیبی دریا-جاده را به عنوان اولویت اول برشمرد 
و یادآور شــد: در سیاســت های کلی برنامه هفتم توســعه، 
مقوله های ترانزیت و لجســتیک و اقتصاد دریــا محور مورد 
تأکید هستند و مســلماً در کنار اقدامات دولت، حضور بخش 
خصوصی فعال و پیشرو در این حوزه ها، ضمانت بخش تحقق 
اهداف می باشــد. از طرفی، بــا توجه به ســهم اصلی بیش از 
9۰ درصدی حمل ونقل دریایی در تجــارت جهان، منطقه و 
کشورمان و رقابت فشرده کشورهای منطقه در خلیج فارس، 
دریای عمــان و دریای خــزر در حوزه لجســتیک دریایی و 
پسکرانه بندری، همچنین نقش بنادر جنوبی و شمالی کشور 
به عنوان مبادی اصلی ورودی و خروجی انواع کالاها از طریق 
اتصال به شبکه  جاده ای که ســهم عمده حمل کالای داخلی 
و ترانزیتی را عهده دار اســت، تأسیس شرکت های حمل ونقل 
ترکیبی دریا-جاده در اولویت نخست، حمایت کننده و مشوق 
شرکت های توانمند حمل ونقل دریایی و جاده ای کشور برای 

حضور در این عرصه ترکیبی خواهد بود.

  ۵02 هزار مترمکعب آب دریا شیرین سازی می شود
معاون راهبردی و نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشــور از برنامه ریزی برای داخلی سازی تجهیزات 
شیرین سازی آب با کمک شرکت های دانش بنیان خبر داد و 
گفت: هم اکنون در شــبانه روز 5۰۲ هزار مترمکعب آب دریا 

شیرین سازی شده و در اختیار مردم قرار می گیرد.
به گــزارش چابــک آنلاین، هاشــم امینــی افــزود: بحث 
شیرین ســازی آب به عنوان یکی از سیاست هایی است که در 
یک دهه گذشته توســط وزارت نیرو برای تأمین آب شرب و 
بهداشت بخصوص در نوار ساحلی کشور اجرایی شده  و هنوز 
ادامه دارد.  وی ادامــه داد: این موضوع در دولت ســیزدهم 
اوج گرفته و با توجه به تأکیدی که شــخص وزیر نیرو داشت، 

قراردادهای جدیدی در این باره منعقد شده است.

مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی اعلام  کرد که 
از ابتدای ســال جاری تا هشتم مهر به ۷99 هزار 
و 5۷8 متقاضی وام ازدواج و فرزند بیش از ۱۰9 
همت )هزار میلیارد تومان( تسهیلات توسط شبکه 

بانکی پرداخت شده است.
بــه گزارش بانک مرکــزی، »مهدی صحابی« 
اظهار داشت: در راستای قانون حمایت از جوانی 
جمعیت از ابتدای ســال جاری تا هشتم مهرماه، 
شــبکه بانکی کشــور به ۴۲6 هــزار و ۴۰ نفر از 
متقاضیان، تســهیلات قرض الحســنه ازدواج به 
مبلغ 86.۷ همت پرداخــت کرده که این میزان 
رشــد ۲6 درصدی نســبت به مدت مشابه سال 
قبل داشــته اســت. صحابی افزود: همچنین در 
ســال جاری تاکنــون 3۷3 هــزار و 538 فقــره 
تســهیلات قرض الحســنه فرزند به مبلغ ۲3.۰۱ 
همت به متقاضیان پرداخت شــده که این میزان 
رشــد ۴۴ درصدی نســبت به مدت مشابه سال 

قبل داشته است.
مدیــر اداره اعتبارات بانک مرکزی در ادامه با 
اشاره به اقدامات و عملکرد تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و فرزنــد پرداختــی در 6 ماهــه ابتدای 
ســال جاری توســط شــبکه بانکی، خاطرنشان  
کرد: در راســتای اجرای قوانین بودجه ســنواتی 
و قانــون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت، 
ابلاغ تسهیلات قرض الحســنه ازدواج در ابتدای 
سال انجام شده و از ابتدای امسال تاکنون بخش 
اعتباری بانک مرکزی به صورت ساعت به ساعت 
بر سامانه رصد و نظارت داشته است، به طوری که 
در همه اســتان ها و شهرستان های کشور همواره 
هفت بانک فعال برای ثبت نام متقاضیان در سامانه 

وجود داشته باشد.
وی افزود:  بر این اساس، از ابتدای سال جاری تا 
پایان شهریور ماه، تعداد ۴۱۰ هزار و ۱5۰ نفر از 
متقاضیان، تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به مبلغ 
83.5 همت را که توســط شبکه بانکی پرداخت 

شده است دریافت کرده اند که این میزان رشدی 
۲5 درصدی نســبت به مدت مشابه سال گذشته 

نشان می دهد.
صحابی گفت: با عنایت به تأکیدات رئیس جمهور 
بر اولویت تســهیلات قرض الحسنه ازدواج و لزوم 
تســهیل و تسریع در تعیین تکلیف متقاضیان در 
صف بانک ها، »بســته نظارتی  - اعتباری تسهیل 
و تســریع در پرداخت تســهیلات قرض الحسنه 
ازدواج« در تاریــخ ۲۰ خرداد ۱۴۰۲ تدوین و به 
بانک های عامل ابلاغ شده و هر دو هفته بر اجرای 
آن نظارت و در صورت مشاهده عقب ماندگی در 
اعطای تسهیلات مزبور از سوی بانک های عامل، به 
بانک های عامل با عملکرد ضعیف تر تذکر داده شد.

وی خاطرنشــان کرد: بر اساس بسته ابلاغی، 
شــبکه بانکی مکلف شــد در مدت ســه ماه از 
لغایت  اجرای طــرح موصــوف )۲۰  /۰3  /۱۴۰۲ 
۲۰  /۰6  /۱۴۰۲( ضمــن جبــران عقب ماندگــی 
بانک های عامل در پرداخت سهمیه ماهانه ابلاغی 

اقدام کنند.
این مســئول ادامه داد: در پایان زمان مذکور 
عملکرد شبکه بانکی در پرداخت تسهیلات ازدواج 
به صورت چشمگیری افزایش یافت به طوری که 
از ابتدای سال جاری تا تاریخ ۲۰ شهریورماه جاری 
تعداد تســهیلات پرداختی به میزان 38۲ هزار و 
335 فقره و مبلغی افــزون بر ۷۷۷ هزار و ۱85 
میلیارد ریال است که نسبت به بازه زمانی مشابه 
خود در سال ۱۴۰۱ به میزان ۲۴ درصد افزایش 

داشته است.
مدیرکل اعتبارات بانــک مرکزی اضافه  کرد: 
همچنیــن تعــداد متقاضیان در صــف تا تاریخ  
۲۰ شهریورماه جاری کاهش یافته که نشاندهنده 
اهتمــام و همکاری شــبکه بانکــی در پرداخت 
تســهیلات ازدواج به متقاضیان اســت. عملکرد 
تسهیلات پرداختی قرض الحسنه ازدواج در تاریخ  
۲۰ شهریورماه امسال نسبت به تاریخ ابلاغ بسته 

یادشــده به میزان ۲۱۰ درصــد در مبلغ و ۱89 
درصد در تعداد رشد داشته است که این مهم نیز 
با همکاری شــبکه بانکی در پرداخت تسهیلات 

مذکور محقق شده است.
وی گفت:  نظر به ســهمیه تعیین شــده برای 
شبکه بانکی برای پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج در ســه ماه یاد شــده با توجه به عملکرد 
تســهیلات ازدواج در مقطع زمانی مذکور، شبکه 
بانکی به میزان 38 درصد بیش از سهمیه تعیین 
شــده تســهیلات ازدواج پرداخت کرده است و 
شبکه بانکی ضمن جبران عقب ماندگی خود در 
اعطای تســهیلات مزبور از سهمیه تعیین برای 6 
ماهه ابتدای سال جاری نیز تسهیلات بیشتری به 

متقاضیان مشمول پرداخت کرده است.
صحابــی با بیان اینکه درخصوص تســهیل و 
تسریع در اخذ تضامین مکاتباتی با بانک های عامل 
انجام شده اســت و طی آن بانک ها ملزم به اخذ 
تضامین از متقاضیان در چهارچوب قانون بودجه 
ســال جاری شده اند، گفت:  در سال جاری تا پایان 
شهریور ماه تعداد 359 هزار و ۱۲ فقره تسهیلات 
قرض الحسنه فرزندآوری به مبلغ ۲۲.۲ همت به 
متقاضیان مشمول توسط بانک های عامل پرداخت 
شده است که این میزان رشد ۴۲ درصدی نسبت 
به مدت مشــابه سال قبل داشته است. همچنین 
مکاتباتی درخصوص تسریع در پرداخت تسهیلات 
مذکور و تســهیل در اخذ تضامین با شبکه بانکی 

شده است.
وی افــزود:  رصد، پایش و نظارت مســتمر بر 
عملکــرد شــبکه بانکی در پرداخت تســهیلات 
قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری همراه با اولویت 
از ســوی این بانک در دســتور کار قرار داشته و 
در صورت نیاز پیگیری های لازم برای تســریع و 
تســهیل در پرداخت تسهیلات یادشده به منظور 
بهره مندی بیشــتر متقاضیان از سوی این بانک 

انجام خواهد شد.

800 هزار نفر وام ازدواج و 
فرزندآوری گرفتند

همچنین تعداد 
متقاضیان در 
صف تا تاریخ  
20 شهریورماه جاری 
کاهش یافته که 
نشاندهنده اهتمام 
و همکاری شبکه 
بانکی در پرداخت 
تسهیلات ازدواج به 
متقاضیان است.

     همکاری های شیلاتی ایران با کشورهای جهان گسترش می یابد
ایران توانمندی های بسیاری در زمینه آبزی پروری دارد و در این زمینه آماده همکاری با کشورهای همسایه از جمله روسیه و نیز کشورهای آفریقایی است.

سید حسین حسینی، معاون وزیر جهاد کشاورزی در دیدار با شســتاکوف، رئیس آژانس فدرال ماهیگیری روسیه گفت: کمیسیون مشترک شیلاتی ایران و 
روسیه در اردیبهشت ماه در آستاراخان روسیه برگزار شد و همکاری های تجاری، علمی - تحقیقاتی، بازسازی ذخایر، ماهیگیری و سرمایه گذاری جزو زمینه های 

همکاری با روسیه است.
حسینی با اشاره به جلسه کمیسیون حفاظت و بهره برداری بهینه از منابع زنده آبزی دریای خزر، از مدیریت خوب روسیه در این اجلاس تشکر کرد.

رئیس سازمان شــیلات ایران همچنین برگزاری نمایشگاه بین المللی شیلات ســنت پترزبورگ را خوب ارزیابی و از طرف روسی دعوت کرد که از نمایشگاه 
بین المللی شیلات در تهران بازدید کند.

شستاکوف، رئیس آژانس فدرال ماهیگیری روسیه نیز در این دیدار به سوابق همکاری دو کشور در زمینه تجارت، تحقیقاتی، آبزی پروری و سرمایه گذاری در 
ایران اشاره کرد و خواستار گسترش روابط با ایران شد.



باشگاه خبر
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وزیر نفت اعلام کرد که بر اساس آمارهای مرکز 
آمار ایران و بانک مرکزی رشد اقتصادی در بخش 
نفت و گاز در ســه ماه نخســت امسال به ترتیب 
۱9.8 و ۱6.۴ درصد بوده اســت که این نشان از 
تلاش کارکنــان صنعت نفت ایران در بخش های 
بالادستی و پایین دســتی دارد. این آمار با ادامه 
تلاش همکارانم در ماه ها و ســال های آینده نیز 

صعودی خواهد بود.
جواد اوجــی، از در حال اجــرا بودن 8 طرح 
پالایشی و پتروپالایشی در کشور خبر داد و گفت: 
ظرفیت پالایشی و کیفی سازی فرآورده های نفتی 
در دولت ســیزدهم ارتقا یافته است. وی، گفت: 
اســتان اصفهان به لحاظ داشــتن مجتمع های 
پالایشی و پتروشــیمی، از مراکز مهم در صنعت 
نفت اســت که از جمله آنها می توان به پالایشگاه 
اصفهان با ظرفیت خوراک ۴۰۰ هزار بشــکه در 
روز نفت خام اشــاره کرد که یکی از بزرگ ترین 

پالایشگاه های کشور است.
وزیر نفت ادامه داد: از ابتدای اســتقرار دولت، 
رشد ســرمایه گذاری در نفت و تکمیل طرح های 
نیمه تمــام در بخش های چهارگانه این وزارتخانه 
)نفت، گاز، پتروشــیمی و پالایش( اولویت اصلی 
من و همکارانم بوده اســت. ما در ســال ۱۴۰۱، 
بالــغ بــر ۱۲ میلیارد دلار طــرح نیمه تمام را به 

بهره برداری رساندیم.
بــه گفته اوجی، مطابق برنامه ریزی در ســال 
۱۴۰۲ افتتاح 6۷ طرح کلان و نیمه تمام به ارزش 
۱5.۱ میلیارد دلار همچنین آغاز عملیات اجرایی 
۱5 طــرح کلان جدید با ســرمایه گذاری ۱۴.3 
میلیارد دلار نیز در دســتور کار وزارت نفت است 
که تاکنون ۷ میلیــارد دلار پروژه به بهره برداری 

رسیده، افتتاح شده یا آماده افتتاح است.
وی با بیان اینکه همه این طرح ها اثر مستقیم 
در افزایش ظرفیت تولید نفت، گاز، پتروشیمی و 
پالایش کشــور دارند، تصریح کرد: برخی از این 
طرح ها مانند پالایشگاه فاز ۱۴ و طرح فاز ۱۱ در 
پارس جنوبی، پالایشگاه هویزه خلیج فارس و فاز 
دوم پالایشــگاه آبادان در خوزستان، پتروشیمی 
گچساران در کهگیلویه و بویراحمد به بهره برداری 
 ،)DHT( رسیدند و امروز نیز طرح تصفیه گازوئیل
یوتیلیتی و آفســایت پالایشگاه اصفهان به صورت 
رســمی به بهره برداری می رسد. وزیر نفت گفت: 
با مجموعه این اقدام ها در زمینه سرمایه گذاری، 
تکمیل طرح هــای نیمه تمام و در نتیجه افزایش 
تولیــد و صادرات بوده که رشــد اقتصادی گروه 
نفت در دو سال گذشــته پیشتاز همه گروه های 

اقتصادی بوده اســت و همان طور که مســتحضر 
هستید، مطابق گزارش بانک مرکزی، گروه نفت 
با ثبت رشد اقتصادی ۱6.۴ درصد به روایت بانک 
مرکــزی و ۱9.8 درصدی به روایــت مرکز آمار، 
برای دومین ســال پیاپی بالاترین رشد اقتصادی 
را میان همه گروه های اقتصادی کسب کرده است 
و در اوپک هم ما توانســتیم به جایگاه سوم تولید 

نفت بازگردیم.
وی ادامــه داد: توســعه ظرفیــت پالایش و 
پتروپالایــش نفت خام و میعانات گازی کشــور 
قریب به 3.۲ میلیون بشــکه در روز است و نفت 
و میعانات گازی تولیدی خود را اکنون به صورت 

نفت خام صادر می کنیم.
اوجی گفت: بر این اســاس بــود که از ابتدای 
استقرار دولت سیزدهم، توجه ویژه ای به این امر 
شد و خوشبختانه ما اقدام های متعددی را در طول 
یک سال و نیم گذشته انجام دادیم. در چهارچوب 
قانون حمایت از توسعه صنایع پایین دستی نفت 
خام و میعانات گازی با استفاده از سرمایه گذاری 
مردمی، 8 طرح پالایــش و پتروپالایش میعانات 
گازی و نفت خام با ظرفیت ۱۴6۰ هزار بشکه در 
روز و سرمایه گذاری ۲8.6 میلیارد دلار در دست 

پیگیری و اجرا است.
وی تأکید کرد: همچنین طبق ماده 59 قانون 
اصلاح الگــوی مصرف انــرژی، افزایش کیفیت 
فرآورده های نفتی و کاهــش ترکیبات گوگردی 
به صــورت جدی در دســتور کار وزارت نفت در 
دولت ســیزدهم اســت و در این راستا ۱۱ طرح 
بهینه ســازی و ارتقای کمّی و کیفی فرآورده های 
تولیدی پالایشگاه های موجود ذیل قانون حمایت 
از توسعه صنایع پایین دستی نفت خام و میعانات 
گازی با مجموع سرمایه گذاری 6.۷ میلیارد دلار 

در حال اجراست.
وزیر نفت همچنین از امضای مشــارکت نامه و 
تأمین مالی ساخت پتروپالایشگاه شهید سلیمانی 
و پالایشگاه مروارید مکران در مجموع با ظرفیت 
6۰۰ هــزار بشــکه در روز نفت خام ســنگین و 
سرمایه گذاری بیش از ۱8 میلیارد دلار با بانک ها 
و هلدینگ های بزرگ داخلی خبر داد. اوجی بیان 
کرد: فعال سازی پالایش فراسرزمینی به ظرفیت 
۱۴۰ هزار بشکه در روز با کشور ونزوئلا و مذاکره 
و امضای قرارداد با دیگر کشورهای همسو با هدف 
توسعه صادرات نفت خام و میعانات کشور و تکمیل 

زنجیره ارزش نیز انجام شده است.
وزیر نفت ادامه داد: همچنین همسو با تکمیل 
 )RFCC( زنجیره ارزش، طرح تولید بنزین و پروپیلن

با سرمایه گذاری ۱۱۰۰ میلیون یورو در پالایشگاه 
اصفهان با پیشرفت فیزیکی حدود ۱۰ درصد در 
حال اجراست. ظرفیت خوراک این واحد 9۱ هزار 
بشکه در روز اســت که بیش از 8۰ درصد آن از 
واحد RHU تأمین می شــود. محصولات این واحد 
روزانــه 8 میلیون لیتر بنزیــن و 6۰۰ هزار لیتر 
گازوئیل است. همچنین گاز مایع از دیگر تولیدات 
این واحد اســت که به عنــوان خوراک واحدهای 

پتروشیمی استفاده خواهد شد.
بــه گفته اوجــی، با بهره بــرداری از مجموعه 
طرح های پالایشــگاه اصفهان، می توان گفت این 
پالایشــگاه به پالایشگاه ســبز تبدیل خواهد شد 
کــه این امر در هوای پاک اســتان اصفهان تأثیر 
بسزایی خواهد داشت. وی تأکید کرد: در مجموع 
ما به دنبال این هستیم که تا پایان دولت 6 طرح 
کیفی ســازی پالایشگاه های شیراز، تهران، تبریز، 
لاوان، RHU اصفهان و شــازند با ســرمایه گذاری 
۱.8 میلیــارد دلار را تا پایان دولت ســیزدهم به 

بهره برداری برسانیم.
اوجــی گفت: ما مجموعه اقداماتمان در زمینه 
محیط زیست محدود به تولید فرآورده با کیفیت 
نیست، بلکه همان طور که مستحضرید در زمینه 
جمع آوری گازهای مشعل امسال ان جی ال 3۰۰ 
یــا پالایشــگاه هویزه به بهره برداری رســید و تا 
پایان سال نیز ۲۱ مشعل در منطقه شرق کارون 

جمع آوری می شود.
وی اظهار کرد: افزون بر این امســال با همت 
همکارانــم در صنعت نفت، بالغ بــر 36 میلیون 
مترمکعب در روز گاز بیشتری به نیروگاه ها تحویل 
شد که سبب کاهش بیش از 5۰ درصدی مصرف 
ســوخت مایع در نیروگاه ها شده است. وزیر نفت 
بیان کرد: با قاطعیت می توانم بگویم حفظ محیط 
زیست، کاهش انتشار آلاینده ها و صیانت از سلامت 
مردم عزیز در اولویــت پیگیری های وزارت نفت 
است و امروز شاهد جلوه ای از آن تلاش هستید.

برنامه هــای وزارت نفت برای مدیریت ناترازی 
بنزین

اوجی در بخش پایانی ســخنانش گفت: اما در 
پایان عرایضم لازم می دانم اشــاره ای هم به بحث 
بنزین داشته باشم. همان طور که استحضار دارید، 
به دلیــل افزایش مصرف بنزیــن، در این حوزه با 
ناترازی روبه رو شــدیم، اما توانستیم بنزین مورد 
نیاز مردم در تابستان امسال را در شرایطی تأمین 
کنیــم که مصرف بنزین به بیش از ۱۴۰ میلیون 
لیتر در روز رسیده بود، اما هیچ جایگاهی با کمبود 

بنزین مواجه نشد.

رشد اقتصادی نفت در مرز 20 درصد

مدیریت موضوع 
ناترازی بنزین بر 
دو اقدام متمرکز 
هستیم؛ نخست 
اتخاذ سیاست های 
غیرقیمتی که 
بر این اساس 
توانستیم مصرف 
بنزین را مدیریت 
کنیم .

   تدوین آیین نامه شرکت های حمل ونقل ترکیبی
روغن و شکر به عنوان دو کالای اساسی سهم زیادی در تولید مدیر 
اداره اعتبارات بانک مرکزی اعلام  کرد که از ابتدای سال جاری تا 
هشتم مهر به ۷99 هزار و 5۷8 متقاضی وام ازدواج و فرزند بیش 
از ۱۰9 همت )هزار میلیارد تومان( تسهیلات توسط شبکه بانکی 

پرداخت شده است.
شــهریار افندی زاده، معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی از 
دســتور کار شــورای عالی هماهنگی ترابری کشور در خصوص 
تدوین آیین نامه تأسیس و فعالیت شرکت های حمل ونقل ترکیبی 
کالا خبــر داد و افزود: این اقدام رهیافتی مؤثر برای آزادســازی 
ظرفیت های بالقوه قابل توجه حمل  و نقل ترکیبی کشور در سطوح 
ملّی و بین المللی و متعاقب آن، ارتقای مزیت های رقابتی پایدار 
کشورمان در حوزه  حمل ونقل کالای صادراتی، وارداتی و ترانزیتی 

و لجستیک است.
دبیر شورای عالی هماهنگی ترابری کشور گفت: براساس تعاریف 
معتبر بین المللی، حمل ونقــل ترکیبــی کالا از نظر حقوقی و 
عملیاتی، عبارت است از حمل  کالا تحت قرارداد و مسئولیت واحد 
یک شرکت از نوع ترکیبی با استفاده از دو یا چند شیوه حمل ونقلی 
نظیر دریایی، جاده ای، ریلی و حتی در موارد خاص، هوایی برای 
کالاهای باارزش، به نحوی که هرکدام از شیوه ها، بخشی از مسیر از 
مبدأ اولیه تا مقصد نهایی را پوشش دهند. لذا این شیوه، صرفاً یک 
روش عملیاتی و فنی برای ادغام طرق مختلف حمل نبوده، بلکه 
هماهنگ کننده روش های دریایی، جاده ای، ریلی تحت سیستمی 
واحد اســت که در آن، بازده مجموع، از مجموع بازده تک به تک 

هریک از شیوه های ترکیب شده، بیشتر باشد.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: با توجه به مزایای 
قابل توجه حمل ونقل ترکیبی از جمله کاهش هزینه های حمل 
و تمام شده کالا، بهره برداری اصولی و بهره ورانه از زیرساخت ها و 
امکانات شیوه های مختلف ترابری با رویکرد حمل  و نقل پایدار، 
هدایت هوشمندانه و مؤثر سرمایه گذاری ها در بخش حمل و نقل 
و لجستیک، ارتقای سطح انعطاف پذیری و قابلیت اعتماد در بازار 
حمل و نقل و کســب و کارهای وابســته، افزایش رقابت پذیری 
حمل و نقل و لجستیک کشور و ایجاد فرصت های شغلی جدید و 
پایدار در طول زنجیره های تأمین و ارزش، انتظار می رود، شاهد 
اقبال روزافزون جهانی از سوی تمامی بازیگران دولتی و خصوصی 

به آن باشیم.
افندی زاده افزود: کشورمان با توجه به بنادر تجاری در جنوب و 
شمال و شبکه و ناوگان جاده ای و ریلی و پروژه های عمرانی مربوطه 
در دست تکمیل و نیز شرکت های بزرگ و توانمند حمل ونقلی 
دریایی، جاده ای و ریلی، دارای ظرفیــت  عظیم و بالقوه ای برای 
توسعه حمل ونقل ترکیبی می باشد که فعال  کردن این ظرفیت، در 

اولویت برنامه های وزیر محترم راه و شهرسازی قرار دارد.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی تأســیس شرکت های 
حمل ونقل ترکیبی دریا-جاده را به عنوان اولویت اول برشمرد و 
یادآور شد: در سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه، مقوله های 
ترانزیت و لجســتیک و اقتصاد دریا محور مورد تأکید هستند و 
مســلماً در کنار اقدامات دولت، حضور بخش خصوصی فعال و 
پیشــرو در این حوزه ها، ضمانت بخش تحقق اهداف می باشد. از 
طرفی، با توجه به ســهم اصلی بیش از 9۰ درصدی حمل ونقل 
دریایی در تجارت جهان، منطقه و کشــورمان و رقابت فشــرده 
کشورهای منطقه در خلیج فارس، دریای عمان و دریای خزر در 
حوزه لجستیک دریایی و پسکرانه بندری، همچنین نقش بنادر 
جنوبی و شمالی کشور به عنوان مبادی اصلی ورودی و خروجی 
انواع کالاها از طریق اتصال به شبکه  جاده ای که سهم عمده حمل 
کالای داخلی و ترانزیتی را عهده دار است، تأسیس شرکت های 
حمل ونقل ترکیبی دریا-جاده در اولویت نخست، حمایت کننده 
و مشوق شرکت های توانمند حمل ونقل دریایی و جاده ای کشور 

برای حضور در این عرصه ترکیبی خواهد بود.

  عرضه یکپارچه خودرو بزودی
با توجه به حواشــی پیش آمده پیرامون حذف سامانه یکپارچه 
خودروها، تکذیب این موضوع توســط معاون صنایع حمل ونقل 

وزارت صمت به مسأله پیش آمده خاتمه داد.
سپهر دادجوی توکلی مدیر روابط عمومی شورای رقابت، با تأکید 
بر اینکه هر تغییر در مورد نحوه عرضه خودروها منوط به تصمیم 
و تصویب شورای رقابت بوده، گفت: هرگونه تغییر در نحوه عرضه 
خودروها بایستی مصوبه شورای رقابت را داشته باشد، بنابراین 
بدون مصوبه شــورای رقابت امکان تغییر در نحوه عرضه خودرو 
وجود ندارد و ســامانه یکپارچه خودرو حذف نشده است. مدیر 
روابط شورای رقابت افزود: عرضه خودرو همچنان به شیوه قبلی 

است و سامانه یکپارچه عرضه خودرو به  کار خود ادامه می دهد.
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قانون حمایــت از خانواده و جوانی جمعیت 
بــا تصویب مجلــس، آبان ماه ۱۴۰۰ توســط 
رئیس جمهور برای اجرا ابلاغ شد. بخش مهمی 
از این قانون واگــذاری زمین رایگان به خانوار 
دارای سه فرزند و بیشتر است. با تأمین زمین، 
در مرحلــه اول اجرای ایــن طرح، از عید غدیر 
تا قربان امسال، ۷5۰۰ خانوار زمین را دریافت 
کردند و مرحله دوم طرح نیز از روزهای گذشته 
شروع شده است. در مرحله دوم واگذاری زمین 
به متقاضیان در قانون جوانی جمعیت، ۲۰ هزار 
خانوار زمیــن دریافت می کنند که خانواده های 
دارای ســه فرزند و بیشــتر، مشمول این طرح 
هستند. قرار است این زمین ها ۱۰ روزه تحویل 

مشمولان شود.
بر اساس قانون جوانی جمعیت، دولت مکلف 
است یک قطعه زمین یا واحد مسکونی حداکثر 
به میزان ۲۰۰متر برای ساکنین در روستاها یا 
شــهرهای کمتر از پانصدهــزار نفر پس از تولد 
فرزند ســوم و بیشتر به صورت فروش اقساطی 
با دو ســال تنفس و هشت سال اقساط واگذار 
کند و ســند مالکیت، پــس از پرداخت آخرین 
قسط، ظرف حداکثر یک ماه، به مالکین تحویل 

داده می شود.
برای ساکنین شهرهای بالای پانصدهزار نفر، 
زمین یا واحد مســکونی بسته به اعلام ظرفیت 
توســط دولــت مبنی بر وجود زمیــن یا واحد 
مســکونی در شــهرک های اطراف یا شهرهای 
جدید یا شــهرهای مجاور یا زادگاه پدر یا مادر 
مشروط به اینکه بالاتر از پانصد هزار نفر نباشد، 

می یابد. اختصاص 
با توجه به اینکه در برخی کلانشهرها تأمین 
زمین مشــکلات و موانعی دارد یا کمبود زمین 
وجود دارد بــه متقاضیان دریافت زمین جوانی 
جمعیت در شــهرهای جدید و یا شــهرک های 
اطراف این کلانشهرها زمین واگذار می شود. در 
شهر تهران نیز متقاضیان می توانند زمین خود را 
از شهرهای اطراف دریافت کنند. با شروع مرحله 
دوم واگذاری زمین قانون جوانی جمعیت، امروز 
در اســتان تهران ۲5۰۰ خانوار زمین دریافت 
می کنند. مجموع زمیــن های دریافتی ۱۰۷۲ 
متر اســت. متوســط متراژ زمین هــا ۲۰۰ متر 
است که به گفته متولیان بخش مسکن، هزینه 
آماده سازی هر قطعه زمین ۲۰۰ میلیون تومان 
اســت. زمین برای متقاضیان این طرح رایگان 
اســت اما خانوار دارای سه فرزند باید بخشی از 
هزینه آماده سازی زمین را بپردازند ولی خانوار 
دارای ۴ فرزند هیچ هزینه ای برای آماده سازی 

نمی کنند. پرداخت  زمین 
حســین جنتی، مدیرکل راه و شهرســازی 
اســتان تهران در گفت و گو با »ایران« گفت: در 
شــهر تهران زمینی برای قانون جوانی جمعیت 
عرضه نمی شود و متقاضیان این شهر می توانند 
در شهرهای مشخص شده استان زمین خود را 

کنند. دریافت 
به گفته جنتی در اســتان تهران حدود ۱5 
هــزار خانــوار متقاضی دریافــت زمین جوانی 
جمعیــت بودند که ۲5۰۰ خانــوار تأیید نهایی 

شده اند و شرایط دریافت زمین را دارند.
متــراژ زمین های عرضه شــده حدود ۲۰۰ 
متر اســت و ارزش هر قطعه زمین یک میلیارد 
و ۱۷۰ میلیون تومان برآورد شــده اســت. اگر 
متراژ قطعه زمین بیشــتر از متراژ تعیین شده 
باشــد یا ارزش آن از این مبلغ بالاتر باشــد هر 
قطعه زمین به دو یا چند خانوار واگذار می شود. 
طبــق آیین نامه اجرایی میزان ارزش زمین اگر 
زیر 8۰۰ میلیون تومان باشد، به یک خانواده و 
اگر قیمت آن بالای 8۰۰ میلیون تا یک میلیارد 
و 6۰۰ میلیون تومان باشد به دو خانواده و اگر 
قیمت بیش از آن باشــد و قطعه زمین قابلیت 
تفکیک نداشــته باشد، هزینه آماده سازی ۲۰۰ 
متر آن گرفته می شــود و مابقی آن بر اســاس 

مابه التفاوت قیمت دریافت خواهد شد.
متقاضیــان قانون جوانــی جمعیت علاوه بر 
دریافت زمین رایگان، برای ساخت آن می توانند 
از تســهیلات پرداختــی نهضت ملی مســکن 
اســتفاده کنند. مبلغ تسهیلات ساخت در حال 
حاضــر 55۰ میلیون تومان اســت. افرادی که 
در گذشــته یک بار از تسهیلات زمین، یا واحد 
مســکونی یا وام مسکن یارانه دار استفاده کرده 
باشــند، واجد شــرایط برای دریافت تسهیلات 
نیستند، اما طبق ماده 3 قانون جوانی جمعیت 
اگــر خانواده ای هم واجد شــرایط نباشــد اما 
فرزند سوم آنها متولد مهر ۱۴۰۰ به بعد باشد، 
می تواند این تسهیلات جدید را هم دریافت کند.

تأمین زمیــن برای تولید مســکن در حال 
حاضــر در چنــد بخش بر عهده دولت اســت. 
تأمین زمین نهضت ملی مســکن، زمین جوانی 
جمعیت، واگذاری زمین به خانوار در روستاها و 
همچنین واگذاری زمین برای ساخت شهرک در 
حال اجرا است. بنابر این گزارش تاکنون حدود 
5۰ هزار هکتار زمین آماده شده که برای تولید 

مسکن عرضه می شود.
ساخت مسکن حمایتی در تهران

در شهر تهران مسکن حمایتی مانند مسکن 

مهر یا نهضت ملی مسکن ساخته نمی شود، تنها 
طرح حمایتی ساخت مسکن در شهر تهران در 
حال حاضر ساخت مســکن ملی تهرانسر است 
که از سال 98 آغاز شــده به پیشرفت فیزیکی 

6۰ درصدی رسیده است.
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان تهران با 
اشــاره به این برنامه گفت: این پروژه مشارکتی 
از سال 98 آغاز شده است و در ابتدا با مشکلاتی 
روبه رو بود که خوشبختانه اکنون برطرف شده 
و در حــال حاضر پیشــرفت آن به 6۰ درصد 

رسیده است.
قالب  تهرانســر در  پروژه هــای مشــارکتی 
مشــارکت بین اداره کل راه و شهرسازی استان 

تهران و سازنده ساخته می شود.
مدیــرکل راه و شهرســازی اســتان تهران 
همچنین درباره فرمول محاســبه این پروژه هم 
گفت: طبق قراردادی که منعقد شده بعد از آنکه 
پروژه به پیشــرفت فیزیکی مناسبی رسید باید 
به تأیید اداره کل راه و شهرسازی استان تهران 
برســد و بعد از آن میزان سهام های این پروژه 
مشــخص می شــود. وی همچنین در خصوص 
پرداخت تسهیلات بانک به ساخت مسکن گفت: 
رونــد همکاری بانک ها در پرداخت تســهیلات 
ســاخت مســکن رو به بهبود اســت. عملکرد 
بانک هــا در اســتان تهران در حــوزه پرداخت 
تسهیلات ودیعه مســکن و همچنین تسهیلات 
ســاخت پروژه های نهضت ملی مسکن مناسب 
است و فعلًا در پروژه های ملی مسکن این استان 

نیست. مشکلی 
به گفته مدیرکل راه و شهرســازی اســتان 
تهران، بســیاری از پروژه های اســتان بویژه در 
مناطق پاکدشت، اسلامشهر و رباط کریم رو به 
اتمام و روند اجرای این پروژه ها خوب بوده است 
اما برای تکمیل آنها باید هرچه زودتر متقاضیان 

آورده های خود را پرداخت کنند.
او افــزود: متأســفانه برخــی از متقاضیان 
اقســاط خــود را پرداخت نمی کننــد بنابراین 
به آنهــا پیامک های هشــدار داده ایم تا هرچه 
باقی مانده را پرداخت کنند  ســریعتر اقســاط 
چراکه اگر این اقساط پرداخت نشود سازندگان 
و پیمانــکاران انگیــزه و اعتباری بــرای اتمام 

ندارند. پروژه ها 
جنتــی توضیح داد: برخی از متقاضیان هنوز 
6 قســط خود را که حدود ۲۴۰ میلیون اســت 
پرداخت نکرده اند بنابراین باید هرچه ســریع  تر 
پرداخت کنند در غیر این صورت متقاضی حذف 

افراد دیگر جایگزین می شوند. و 

واگذاری زمین طرح جوانی به 2500 خانواده در پایتخت

تأمین زمین برای 
تولید مسکن در 
حال حاضر در چند 
بخش بر عهده 
دولت است. تأمین 
زمین نهضت ملی 
مسکن، زمین 
جوانی جمعیت، 
واگذاری زمین به 
خانوار در روستاها 
و همچنین واگذاری 
زمین برای ساخت 
شهرک در حال 
اجرا است.

     افزایش ۱4۹ درصدی بازپرداخت اصل و سود اوراق 
مالی در دولت سیزدهم

وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: سهم بازپرداخت اصل 
و سود اوراق مالی به کل منابع حاصل از فروش اوراق مالی از ۲6 
درصد در دولت های یازدهم و دوازدهــم به ۱۷5 درصد در دوره 
فعالیت دولت ســیزدهم افزایش داشته اســت که حاکی از عزم 
دولت در کاهش تعهدات بر دولت های بعد از محل انتشار اوراق 
و بازپرداخت اصل و سود تعهدات ناشی از آن در دولت های قبل 

بوده است.
به گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، این وزارتخانه در راستای 
تکالیف محوله بر اساس قوانین بودجه سنواتی مبنی بر تأمین مالی 
بالغ بر 6۰ درصد بودجه عمومی دولت، همواره با چالش هایی در 
حوزه وصول منابع عمومی دولت مواجه بوده است. پس از استقرار 
دولت ســیزدهم و تأکید بر کنترل رویکردهای تورمی، بالطبع 
موضوع تأمین مالی غیرتورمی و اجتنــاب از منابع پایه پولی در 
تأمین ناترازی های بودجه در اولویت کاری وزارت امور اقتصادی 

و دارایی قرار گرفت.
عملکرد ۲ ساله دولت ســیزدهم در حوزه تأمین مالی حاکی از 
آن است که به کارگیری سیاســت ها و تدابیر لازم بویژه در حوزه 
ارتقای درآمدهای پایدار از یک سو و از سوی دیگر ارتقای انضباط 
مالی از طریق انتظام بخشی به حساب های دستگاه های اجرایی 
در قالب ایجاد حســاب واحد خزانه و پرداخــت به ذینفع نهایی 
موجبات کاهــش ناترازی های بودجه ای دولت تــوأم با کاهش 
اتکا به منابع پایه پولی در تأمیــن این ناترازی ها هرچند اندک را 
به دنبال داشته است.به نحوی که در 5 ماهه ابتدایی سال جاری 
استفاده دولت به رغم مجوز قانونی استفاده از منابع تنخواه بانک 
مرکزی )به میزان 3 درصد بودجه عمومی دولت(، صفر بوده است 
که بالطبع این موضوع می تواند نقش بسزایی در مهار تورم و تحقق 
شعار سال داشته باشد.نســبت منابع تعهدزا )شامل اوراق مالی 
انتشاریافته و به فروش رفته( به بودجه عمومی دولت از ۱5 درصد 
به طور متوسط طی ســال های فعالیت دولت یازدهم و دوازدهم 
به 9 درصد از زمان شــروع به کار دولت سیزدهم تاکنون کاهش 
یافته است که به مفهوم اتکای کم تر بودجه به منابع استقراضی در 
این دولت می باشد. این در حالی است که علی رغم کاهش سهم 
استفاده از منابع مذکور در بودجه عمومی دولت، سهم بازپرداخت 
اصل و سود اوراق مالی به کل منابع حاصل از فروش اوراق مالی از 
۲6 درصد در دولت های یازدهم و دوازدهم به ۱۷5 درصد در دوره 
فعالیت دولت سیزدهم افزایش داشته است که حاکی از عزم دولت 
در کاهش تعهدات بر دولت های بعد از محل انتشار اوراق توأم با 
افزایش حجم بازپرداخت اصل و سود تعهدات ناشی از انتشار این 

اوراق از دولت های قبل بوده است.

  افزایش ۱47 درصدی ترانزیت نفتی در بندر شــهید 
رجایی

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان با اشــاره به افزایش ۱۴۷ 
درصدی ترانزیت کالای نفتی در 6 ماهه  نخست امسال در بندر 
شهید رجایی، گفت: طی این مدت ۲ میلیون و 656 هزار و ۲۲۲ 
تن کالا از طریق این بندر نفتی تخلیه و بارگیری شــده اســت. 
حسین عباس نژاد افزود: در این مدت همچنین ۲ میلیون و 656 
هزار و ۲۲۲ تن انواع کالای نفتی و غیرنفتی در حوزه نظارت بندر 
نفتی خلیج فارس تخلیه و بارگیری شد. وی ادامه داد: از این میزان 
جابه جایی ۲ میلیون و ۲65 هزار و ۴۴۴ تن مربوط به فرآورده های 
نفتی و 39۰ هزار و ۷۷8 تن نیز موادمعدنی صادراتی را شــامل 
می شود. به گفته مدیرمنطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی؛ در 
این بازه زمانی همچنین ۱۴9 هزار و ۱۱9 تن فرآورده نفتی با رویه 
حمل و نقل ســاحلی)کاپوتاژ( و ۱۷۰ هزار و 8۷9 تن نیز با رویه 

ترانزیت جابه جا شده است.

        مزایده فروش املاک دولتی برای تأمین منابع نهضت 
ملی مسکن

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن از برگزاری مزایده فروش 
املاک و مستغلات این سازمان از طریق ادارات کل راه و شهرسازی 
در سراسر کشور به منظور استفاده بهینه از اموال و اراضی در اختیار 

دولت برای تأمین منابع طرح نهضت ملی مسکن خبر داد.
ارســلان مالکی افزود: مزایده اموال و منابع سازمان ملی زمین و 
مسکن به صورت سراسری انجام می شــود که اطلاعات کامل و 
تمامی مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد و شرایط مزایده 
تا ارائه پیشنهاد شرکت کنندگان در مزایده و بازگشایی پاکت ها 
و ابلاغ برنده از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیک دولت 

)ستاد( انجام خواهد شد.
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تصاویر ماهواره ای نشان می دهد که شرکت های 
خودروســازی به ســمت احتکار خودرو رفته اند و 
می خواهند بعد از آنکه به طور مجدد مجوز افزایش 
قیمت خودرو را در سال جاری گرفتند، عرضه خودرو 
را آغاز کننــد. در این خصوص چه نظری دارید و 
آیا خودروسازان می توانند برای خود چنین امری 

را متصور باشند؟
تحــت هیچ شــرایطی احتکار خودرو توســط 
شرکت های خودروسازی، به بهانه افزایش قیمت ها، 
قابل قبول و پذیرش نیست. شورای رقابت در کمتر 
از سه ماه پیش قیمت های جدید خودروهای داخلی و 
مونتاژی را اعلام کرد و تولیدکنندگان موظف هستند 
از قیمت های ابلاغ شده، تمکین کنند، لذا عدم عرضه 
خودرو با هدف اصلاح قیمت ها تحت هیچ شرایطی 
قابل پذیرش نیست و تخلف محرز محسوب می شود. 
بر این اســاس از خودروسازان می خواهیم که مانند 
هفته های گذشته عرضه خودرو را دنبال کنند تا بازار 
خودرو از تعادل خارج نشود. در حال حاضر وضعیت 
بازار خودرو به گونه ای نیســت که خارج از سامانه 
یکپارچه، خودرو به مردم عرضه شود لذا همچنان در 
قالب سامانه یاد شده باید عرضه خودرو به متقاضیان 
پیگیری شــود. شــرکت های خودروسازی موظف 
هستند بر اســاس تاریخی که در سامانه یکپارچه 
آمــده، عرضه خودرو به مــردم را دنبال و عملیاتی 
کنند و منتظر تغییر قیمت ها نباشــند. با توجه به 
شواهد موجود و وضعیت عرضه خودرو،  خودروسازان 
نمی توانند خارج از سامانه یکپارچه نسبت به عرضه 

خودرو در بازار اقدام کنند.  
طی چند روز گذشــته خبرهای ضد و نقیضی 
منتشر شــد مبنی بر اینکه دیگر عرضه خودرو از 
طریق ســامانه یکپارچه خودرو نیست، اما به طور 
حتم چنیــن امری تا آرامش کامــل بازار خودرو 
دنبال خواهد شد. هدف اصلی از ایجاد سامانه یاد 
شده،  توزیع عادلانه خودرو به مردم است لذا دلیلی 
ندارد سامانه یکپارچه حذف شود و خودروسازان به 
صورت مستقل نسبت به فروش خودرو اقدام کنند، 
آن هم در شرایطی که موضوع احتکار خودرو توسط 

خودروسازان شنیده می شود.
خودروســازان تأکید دارند کــه تولید خودرو 
نسبت به گذشــته افزایش پیدا کرده است از این 
رو بایــد بدون تأخیر، خودروهــای متقاضیان )در 
موعد تحویل( را تحویل دهند و اگر خللی در این 
بخش وجود دارد یا تولید مناســب نیست یا اینکه 
بحث احتکار خودرو مطرح اســت. به همین دلیل 
از خودروسازان می خواهیم به وعده های داده شده 
خود عمل کنند و خودروهای ثبت نامی را به مردم 
تحویل دهند. تأکید می کنم خودروســازان اخیراً 
هیچ مجوزی برای افزایش قیمت محصولات خود 
از شورای رقابت دریافت نکردند و خبرهای مطرح 

شــده در مورد افزایش قیمت برای هفته های آتی 
کذب است.

 
پارکینگ خودروســازان نشان می دهد که 
خودرو دارند، اما نمی خواهند عرضه کنند. این 
احتکار چگونه دنبال خواهد شد، آیا شورای رقابت 
یا سازمان حمایت می توانند در این خصوص ورود 

کنند و اجازه ندهند که حق مردم پایمال شود؟
قطعاً هم شــورای رقابت و هم سازمان حمایت 
می توانند در این خصوص ورود کرده و اجازه ندهند 
شرکت های خودروسازی به خواسته خود برسند و 
خودروهایــی را که در پارکینگ ها آماده اســت با 
قیمت های بالاتر به فروش برسانند. اگر خودروسازان 
نســبت به عرضه محصولات شــان به مردم اقدام 
نکنند، چند روز می توانند خودروها را احتکار کرده 
یا چنــد وقت می توانند از قانــون تمکین نکنند، 
از این رو شــرکت های خودروساز مجبور هستند 
هم خودروهای موجود در پارکینگ را به دســت 
ثبت نام کنندگان برسانند و هم اینکه دست از احتکار 
بردارند. فضایی که اکنون توسط خودروسازان شکل 
گرفته عملًا بــه معنای عدم تمکین از قیمت های 
ابلاغی شورای رقابت و تحت فشار قرار دادن شورای 

رقابت برای بازنگری قیمت هاست.
 

آیا احتکار خودرو توســط خودروسازان، 
می تواند شورای رقابت را تحت فشار قرار دهد که 
برای بار دوم برای ایران خودرو و سایپا و برای بار 
سوم برای مونتاژکاران، قیمت ها افزایش پیدا کند؟

خیر به هیچ عنــوان چنین اتفاقی رخ نخواهد 
داد. شــورای رقابــت در فواصل زمانی مشــخص 
قیمت ها را بر اســاس مستندات ارائه شده توسط 
خودروسازان، بررسی می کند. قرار نیست هر زمان 
که خودروسازان خواستند و تمایل داشتند، قیمت 
نهایی خودروها مورد بازنگری قرار گیرد، بنابراین 
تصور می کنم اگر بازنگری در قیمت ها بخواهد اتفاق 
بیفتد در ماه آبان یا بعد از آن خواهد بود. ســؤال 
ما از خودروســازان این است؛ از زمانی که قیمت 
خودرو در ســال جاری اصلاح شد،  چه اتفاقاتی رخ 
داد؟ آیا قیمت ارز افزایش یافته است؟ آیا محصولات 
پلیمری و پتروشیمی گران تر شده است؟ آیا حقوق 
و دستمزد کارگران بیشتر شده است؟ هیچ کدام از 
موضوعات عنوان شــده اتفاق نیفتاده اســت حال 
چرا خودروسازان به دنبال افزایش قیمت هستند؟

وقتی تغییری در حوزه تولید و مواد اولیه رخ نداده 
است قاعدتاً خودروسازان،  نباید توقع افزایش قیمت 
داشــته باشند یا با عدم عرضه خودرو، بازار را دچار 
آشفتگی کنند. از آنجا که تغییراتی در فرایند کلی 
اقتصاد بخصوص نرخ ارز، نرخ تورم و دســتمزد رخ 
نداده و همچنین قیمت مواد اولیه دستخوش تغییر 

نشده، شــورای رقابت با افزایش قیمت ها موافقت 
نخواهد کرد. مگر آنکه خودروســازان ادله ای داشته 
باشــند که در راستای آن شــورای رقابت با اصلاح 
قیمت ها موافقت کند اما در شــرایط موجود گرانی 
دوباره خودروها دور از تحقق اســت. خودروسازان 
تحت هیچ شرایطی نمی توانند قیمت های گذشته 
خودرو را تغییر دهند و باید بر اساس فرمول شورای 
رقابت،  محصــولات را قیمت گذاری و به متقاضیان 

عرضه کنند.

به نظر می رسد خودروسازان در حال فشار وارد 
کردن به وزارت صمت و حتی شورای رقابت هستند 
تا فروش خودرو از طریق سامانه یکپارچه خودرو 
نباشد و خودشان به صورت مستقیم نسبت به عرضه 

خودرو اقدام کنند. چنین امری قابل قبول است؟
تا زمانی که بازار خودرو به آرامش کامل نرســد، 
خودرو از طریق سامانه یکپارچه خودرو عرضه خواهد 
شــد و تحت هیچ شرایطی با عرضه خودرو توسط 
سایت خودروسازان موافقت نمی شود. هدف از ایجاد 
ســامانه یکپارچه خودرو، حذف دلالان و برگشت 
 آرامش به بازار خودرو بود، بنابراین دلیلی ندارد در 
مقطع فعلی،  سامانه بسته شود و مردم برای خرید 
خودرو، سراغ سایت های فروش خودروسازان بروند.  
این امر می تواند باعث برگشــت سفته بازان به بازار 
خودرو شود. ســامانه یکپارچه خودرو باعث شد تا 
قیمت خودرو در کارخانه و بازار نزدیک شود و دیگر 
دلالان در این بازار تعیین کننده قیمت ها نباشــند. 
بــا توجه به اینکه تا حدودی آرامش به بازار خودرو 
برگشته اســت،  چرا خودروسازان ترجیح می دهند 
فروش خودرو از سایت های خودشان باشد؟ وزارت 
صمت هم قطعاً مخالف چنین رویه ای است و ترجیح 
می دهد تا آرامش کامل بازار، فروش خودرو از طریق 

سامانه یکپارچه باشد.
 

به نظر شما سامانه یکپارچه خودرو باعث 
شده قیمت خودرو در بازار به قیمت کارخانه 

نزدیک شود؟
قطعاً چنین امری اتفاق افتاده است. اگر خودرو از 
طریق شرکت های خودروسازی و از طریق سایت های 
فروش این مجموعه ها عرضه می شد، همچنان شاهد 
فساد،  تخلف و رانت بودیم و همچنان فاصله معنادار 
قیمتی بین خودروهای کارخانه و بازار وجود داشت 
و دســت خیلی از مردم از خرید خودرو کوتاه بود. 
عرضه خــودرو از طریق بورس کالا هم چالش های 
خود را داشت و قابل پیش بینی است که این روش 
هم منجر به کاهش قیمت ها نمی شــد، لذا بهترین 
شیوه برای کاهش قیمت ها، سامانه یکپارچه خودرو 
بود. در این سامانه عرضه خودرو شفاف است و امکان 

سودجویی در آن نیست.

خودروسازان منتظر مجوز افزایش قیمت نباشند

خودروسازان در 
حال سبقت گرفتن 
از یکدیگر برای 
احتکار خودرو 
هستند؛  هدف این 
دو مجموعه آن 
است که به افزایش 
قیمت خودرو 
برسند. در حقیقت 
آنها با عدم عرضه 
خودرو می خواهند 
دولت و شورای 
رقابت را تحت فشار 
قرار دهند.

  چرا گوشی من کند است؟
حتی اگر یکی از جدیدترین و بهترین گوشی های اندرویدی را 
هم داشته باشید، ممکن است پس از مدتی، دستگاه شما کندتر 
از حد انتظارتان کار کند که البتــه این موضوع می تواند دلایل 
مختلفی داشته باشد و بالطبع، راهکارهای گوناگونی هم می توان 

برای آن ارائه داد.
ری استارت کردن گوشی

گاهی کندی گوشــی کاملًا مقطعی اســت و می توانید با یک 
ری استارت و روشن و خاموش کردن ساده، مشکل را حل کنید. 
برخی از فرایندهای پس زمینه می توانند به طور موقت سرعت 
تلفن شــما را کاهش دهند، اما شناســایی آنها چندان راحت 
نیست، به همین دلیل راه اندازی مجدد گوشی یک روش سریع 
و مؤثر برای متوقف کردن آنهاســت. اگر از دستگاه هایی با رم 
پایین استفاده می کنید بهتر است حداقل یک بار در هفته این 

کار را انجام دهید.
پاکسازی فضای ذخیره گوشی

یکی از دلایل کند شدن گوشــی، پرشدن فضای ذخیره سازی 
تلفن همراه شماست. برای مقابله با این مشکل، در گام نخست 
بهتر است گوشی متناســب با نیاز خود خریداری کنید. درغیر 
این صورت در صورت قدیمی بودن گوشی یا کم بودن حافظه، 
بهتر است بدانید وقتی کمتر از ۱۰درصد از فضای ذخیره سازی 
دستگاه شــما باقی مانده باشــد، مطمئناً گوشــی بسیار کند 
می شود و بسیاری از برنامه ها نمی توانند به درستی عمل کنند. 
بنابراین همیشــه به فکر حذف فایل های اضافه باشــید. برای 
این کار ابتدا به تنظیمات گوشــی)setting( بروید، در قسمت 
ذخیره سازی)storage(، عکس هایی با حجم بالا را که نیازی به 
ذخیره سازی آنها ندارید پیدا و آنها را پاک کنید. در این میان، 
فضای ابری را هم فراموش نکنید. می توانید از داده ها، یک نسخه 
پشتیبان در فضای ابری تهیه کنید چراکه عکس ها و ویدیوها 
فضای زیادی اشــغال می کننــد، بنابراین مرتبــاً از فایل های 

رسانه ای بزرگ در Google Photos نسخه پشتیبان بگیرید.
Lite Edition استفاده از برنامه های

 Lite بسیاری از اپلیکیشن ها مانند فیس بوک، برنامه های نسخه
را برای دستگاه های اندرویدی قدیمی و پایین رده با رم و فضای 
ذخیره سازی محدود ارائه می کنند که کم حجم تر از برنامه های 
اصلی هستند.هرچند درحال حاضر گوگل برنامه های Lite خود 
را تعطیل کرده، اما بسیاری از شــبکه های اجتماعی همچنان 

نسخه های Lite را ارائه می دهند.
به روز رسانی نرم افزارها

اگر احساس می کنید تلفن شما کند اســت، به روزرسانی های 
موجود را بررســی کنید. گوگل با هر نسخه جدیدی اندروید را 
بهینه می کند. بیشتر سازندگان همین کار را برای پوسته های 
نرم افزاری خود انجام می دهند، بنابراین ارتقا به آخرین نسخه 
اندروید می تواند منابع سیستم را در دستگاه شما آزاد کند، که 
این موضوع به بارگذاری ســریع تر برنامه ها و افزایش ســرعت 
سیســتم کمک می کند. ایــن کار را علاوه بر سیســتم عامل، 
باید برای سایر اپلیکیشــن ها هم انجام دهید. حتی می توانید 
به روزرسانی های خودکار را در فروشگاه های اپ روشن کنید تا 
به محض اتصال به وای فای، حتی اگر از گوشی خود استفاده ای 

نمی کنید، برنامه ها به روزرسانی  شوند.
حذف نصب اپلیکیشن های بدون استفاده

برنامه ها و اپلیکیشن های اســتفاده نشده، فضای ذخیره سازی 
تلفن همراه را اشــغال می کنند و اگر در پس زمینه اجرا شوند 
 )RAM( ممکن است درنهایت منجر به مسدود شــدن حافظه
شوند. اگر برنامه هایی را دانلود کرده اید که دیگر از آنها استفاده 
نمی کنید، حذف نصب)Uninstall( آنها می تواند سرعت گوشی و 
عمر باتری را بهبود بخشد. اگر هم نمی خواهید برنامه ها را حذف 
کنید، می توانید حافظه پنهان)کش( آنهــا را پاک کنید. برای 
 Battery and device این کار سراغ تنظیمات بروید و از بخش
care گزینه Storage را انتخاب و روی آن کلیک کنید. سپس 
با ضربه زدن بر گزینه برنامه هایی که اخیراً استفاده نشده، یک 
برنامه انتخاب کنید و روی Clear Cache ضربه بزنید تا بخشی از 

حافظه گوشی آزاد شود و سرعت گوشی بهبود یابد.
بازگشت به تنظیمات کارخانه

اگر با وجود انجــام همه این موارد همچنان از کندی گوشــی 
خود گلایه مندید، تنها یک راهکار برایتــان باقی می ماند و آن 
هم بازگشت به تنظیمات کارخانه)ریست فکتوری( است. البته 
قبل از آن باید ابتدا یک نسخه پشــتیبان از اطلاعات ضروری 
خود ایجاد کنید یا داده های ارزشمندتان را به کارت حافظه یا 
کامپیوتر و لپ تاپ انتقال دهید. هرچند با این کار تمام داده ها 
از بین می رود ولی یک راه عالی برای بهبود عملکرد گوشی تان 

محسوب می شود.



پرونده  روز
 روز نامه سراسری   سال پنجم  شماره ۲85   یکشنبه  ۰9 مهر    ۱۴۰۲

M A R Z E E G H T E S A S D7
   قدردانی وزیر ورزش از ورزشکاران

وزیر ورزش و جوانان کســب چندین مدال باارزش در هفت روز 
نخست بازی های آسیایی هانگژو توسط قهرمانان کشور را تبریک 
گفت. در متن پیام کیومرث هاشــمی آمده است: »تاریخ سازی 
چندین رشته ورزشی که تا پیش از این ورزش ایران موفق به کسب 
مدال در آنها نشده بود، مایه مباهات و خوشحالی جامعه ورزش و 
مردم شریف ایران اسلامی اســت. درخشش تیم تنیس روی میز 
متشکل از آقایان نیما و نوشاد عالمیان و امیرحسین هدایی با کسب 
مدال برنز تیمی، صعود تیم دوبل تنیــس روی میز ایران به نیمه 
نهایی، تاریخ سازی مهدی الفتی ژیمناست ارزنده کشورمان با کسب 
مدال نقره و نشان برنز با ارزش فرانک پرتوآذر بانوی رکابزن ایران 
جزو درخشان ترین نتایجی است که ورزش ایران در سال های اخیر 
کسب کرده است. همچنین درخشش ووشــوکاران ایران در این 
بازی ها و کسب ۲ مدال طلا، ۴ نقره و یک برنز و کسب سومین مدال 
طلای پیاپی در بازی های آسیایی توسط تیم ملی والیبال بخشی 
دیگر از نتایجی بود که باعث ســرافرازی پرچم مقدس جمهوری 
اسلامی ایران در چین و موجب ایجاد شور و شادی در جامعه شد. 
از نکات حائز اهمیت دیگر در هفت روز نخست برای ورزش ایران، 
عملکرد قابل ستایش بانوان ورزشکار است که با کسب ۱۰ مدال، 
سهم بسزایی در مدال آوری کاروان ایران در روزهای آغازین داشتند 
و این موضوع بار دیگر مؤید توانایی بالای بانوان ایرانی در ورزش 
قهرمانی است. کسب ۲5 مدال در هفت روز نخست بازی ها را به 
ورزشکاران عزیزمان، خانواده های محترم شان، سرمربیان و اعضای 
کادر فنی این تیم ها، جامعه ورزشی کشور و همه آحاد مردم شریف 
ایران صمیمانه تبریک می گویم و توفیق ورزشکاران ایرانی در کسب 
مدال زرین طلا در روز های باقی مانده بازی های آسیایی را از خداوند 

بزرگ مسألت دارم.«

   قطع رابطه با بارسلونا کلید خورد!
پرونده نگریرا با صدور حکم رشــوه خواری باشــگاه بارسلونا در 
دادگاه بدوی بارسلون، رنگ و بوی تازه ای به خود گرفته است. در 
جدیدترین واکنش به صدور این حکم، مسئولان سویا اعلام کردند 
تا مشخص شدن نتیجه نهایی در »پرونده نگریرا« علاقه ای به حضور 
مدیران ارشــد خود در جایگاه ویژه و کنار مدیران ارشد بارسلونا 
ندارند. باشگاه ســویا قبل از آغاز دیدار خود برابر بارسلونا اقدام به 
انتشــار بیانیه ای در رابطه با موضع خود در قبال »پرونده نگریرا« 
کرد که در بخشی از آن آمده: »باشگاه سویا به طور رسمی انزجار 
خود را از اعمال خلاف قانون رؤسای سابق باشگاه بارسلونا که در 
حکم صادر شده توسط دادگاه بدوی شماره یک بارسلون در رابطه 
با پرونده نگریرا وجود دارد، اعلام می کند و در حال حاضر تمایلی 
به حضور مدیران ارشد خود در جایگاه ویژه و کنار مسئولان باشگاه 
بارسلونا ندارد. باشگاه سویا ضمن اعلام این موضوع، مراتب احترام 
خود را به اطلاع اعضای مجمع عمومی باشگاه بارسلونا، کارمندان و 
همچنین هواداران این تیم که به طور ناخواسته درگیر این موضوع 
شده اند، می رساند.« مسئولان باشگاه بارسلونا که از این تصمیم 
همتایان خود در سویا خشمگین شدند، بلافاصله با انتشار بیانیه ای 
رسمی به این تصمیم واکنش نشان دادند. بخشی از بیانیه رسمی 
بارسلونا می گوید: »باشگاه بارســلونا به صورت عمومی احساس 
ناراحتی و انزجار خود را نسبت به حمله ناعادلانه و ابراز نظر شخصی 
باشگاه سویا در رابطه با پرونده نگریرا نشان می دهد. پرونده نگریرا 
نباید توجیهی برای چنین تصمیماتی باشد چون حکم مورد اشاره 
باشگاه سویا در مراتب اولیه قضایی صادر شده و هیچ چیزی را علیه 
بارسلونا به اثبات نمی رساند. رفتار باشگاه سویا که به عدم حضور 
مدیران این باشگاه در مراسم پیش از دیدار ۲ تیم منجر شد، یک 
حمله غیرقابل قبول برابر باشگاه اول کاتالونیا محسوب می شود.« 
باشگاه بارسلونا در پایان بیانیه خود اعلام کرد تا زمانی که مسئولان 
باشگاه سویا به طور رسمی از انجام این رفتار غیرحرفه ای خود ابراز 
پشیمانی نکنند، تمام روابط دو باشگاه در تمام سطوح قطع خواهد 
شد. این بازی با گل به خودی سرخیو راموس کاپیتان اسبق رئال 

مادرید، به سود آبی و اناری پوشان به پایان رسید.

    حسرت مدال تفتیان تمامی ندارد
حســرت مدال حســن تفتیان دونده ۱۰۰ متر ایران با چهارمی 
دربازی های آسیایی ادامه دار شد. او بعد از اینکه با رکورد ۱۰ ثانیه 
و ۱3 صدم ثانیه و اولی گروهش از نیمه نهایی به فینال ۱۰۰ متر 
بازی های آسیایی رسید، اما در رقابت با سریع ترین مردهای آسیا، 
جا ماند و رؤیای مدال بازی های آسیایی اش بر باد رفت. رکورددار 
۱۰۰ متر ایران چهارم شد. دونده چینی در حضور هموطنانش با 
رکورد 9 ثانیه و 9۷ صدم ثانیه قهرمان شد.  حمیده اسماعیل نژاد 
هم در فینال ۱۰۰ متر زنان با ثبت رکورد ۱۱.5۴ ثانیه هفتمی را 

گرفت و فرزانه فصیحی هم در دور مقدماتی حذف شد.

       یزدانی تنها بازمانده از جاکارتا!
از بین ۱۲ کشتی گیر ایرانی حاضر در بازی های آسیایی ۲۰۱8 تنها حسن یزدانی در هانگژو به روی تشک می رود. مسابقات کشتی این بازی ها از ۱۲ مهر در هانگژو 

آغاز می شود که در ابتدا فرنگی کاران روزهای ۱۲ و ۱3 مهر روی تشک می روند و در ادامه روزهای ۱۴ و ۱5 مهر هم نوبت به شاگردان پژمان درستکار می رسد.
تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی ایران در حالی باید به هانگژو سفر کنند که در دوره قبل این رقابت ها، هر دو تیم به قهرمانی رسیدند اما از بین ۱۲ کشتی گیر 

اعزامی تنها حسن یزدانی در ترکیب تیم فعلی به روی تشک می رود.
در کشتی فرنگی در جاکارتا مهرداد مردانی )6۰ کیلوگرم(، محمدرضا گرایی )6۷ کیلوگرم(، محمدعلی گرایی )۷۷ کیلوگرم(، حسین نوری )8۷ کیلوگرم(، علی 
اکبر حیدری )9۷ کیلوگرم( و بهنام مهدی زاده )۱3۰ کیلوگرم( نماینده ایران بودند که نهایتاً تیم ایران با دو طلای محمدعلی گرایی و حسین نوری و دو برنز مهرداد 

مردانی و محمدرضا گرایی قهرمان شد.
بهنام مهدی زاده و علی اکبر حیدری هم به مقام پنجم اوزان خود رسیدند. از ترکیب فوق در حال حاضر محمدرضا و محمدعلی گرایی در تیم ملی کشتی می گیرند 

که چندی پیش در مسابقات جهانی به روی تشک رفتند که محمدرضا گرایی به برنز جهان رسید و محمدعلی حذف شد.
در کشتی آزاد هم تقریباً شرایطی مشابه کشتی فرنگی برقرار است؛ تیم کشتی آزاد ایران در بازی های آسیایی ۲۰۱8 با ترکیب رضا اطری )5۷ کیلوگرم(، مهران 
نصیری )65 کیلوگرم(، مصطفی حسین خانی )۷۴ کیلوگرم(، حسن یزدانی )86 کیلوگرم(، علیرضا کریمی )9۷ کیلوگرم( و پرویز هادی )۱۲5 کیلوگرم( عازم 
جاکارتا شد که در پایان حسن یزدانی، علیرضا کریمی و پرویز هادی به طلا رسیدند و رضا اطری مدال برنز را کسب کرد. مصطفی حسین خانی و مهران نصیری 

هم در اوزان خود پنجم و سیزدهم شدند.
در بین این نفرات رضا اطری، حسن یزدانی و علیرضا کریمی همچنان در رقابت های مختلف حضور دارند که تنها حسن یزدانی در این دوره هم ملی پوش ایران 
است و به این ترتیب از بین ۱۲ ملی پوش دوره قبل، تنها یک نفر در تیم فعلی به روی تشک می رود و بقیه نفرات یا در ترکیب تیم حضور ندارند یا از دنیای مسابقات 

کشتی خداحافظی کرده اند.
 آزادکاران روسی در هانگژو

در این مسابقات چند کشتی گیر روسی الاصل با تابعیت کشورهای مختلف از جمله بحرین حضور دارند. اما ستاره این مسابقات یکی از پدیده های درخشان مسابقات 
جهانی خواهد بود؛ لژیونر کشتی داغستان و قهرمان وزن 9۷ کیلوگرم جهان، احمد تاج الدینوف؛ کشتی گیر روسی الاصل بحرین که باید با مجتبی گلیج رقیب 

ایرانی خود رو به رو شود. 

 برادران عالمیان، برادری را در حق تنیس روی 
میز ایران تمام کردند.

درهفتمین روز بازی های آسیایی، تنیس روی 
میز باز هم کاروان ایران را ســورپرایز کرد تا بعد از 
برنز تاریخی مسابقات تیمی، این بار برنز دوبل خود 

را قطعی کند.
تیم ملی کشورمان با ترکیب برادران عالمیان و 
امیرحسین هدایی همین چندروز پیش مقابل ژاپن 
قدرتمند تیم سوم المپیک توکیو تاریخ سازی کرد تا 
برنزی طلایی را بعد از 65 سال دشت کند.  درحالی 
که فقط شــش روز از این تاریخ ســازی می گذرد، 
برادران عالمیان دســت بردار نیستند تا جایی که 
باشکســت -3صفر ژاپن چک دوم را محکم تر به 
سامورایی ها زدند و با صعود به نیمه نهایی، این بار 
برنز خود را در مســابقات دوبل بازی های آسیایی 

قطعی کردند.
انگار خدا در هانگژو جور دیگری دســت روی 
سر تنیس روی میز ایران کشیده است تا جایی که 
ملی پوشان فقط به یک تاریخ سازی بسنده نکردند 
تا برای اولین بار در تاریخ بازی های آسیایی، تنیس 

روی میز ایران دو مدال تاریخی کسب کند.
البته که این پایان ماجرا نیست و مبارزه برادران 
عالمیان یک راند دیگر ادامه دارد، نیما و نوشاد این 
بار کار ســخت تری در پیش دارند و برای رسیدن 
به فینال بازی های آسیایی باید چین غول مرحله 
آخــر را هم ضربه کرده تا ضیافت تنیس روی میز 
را در هانگژو کامل کنند؛ هرچند با نظر بسیاری از 
کارشناســان این دو مدال هیچ ربطی به عملکرد 
فدراســیون نــدارد و اگر به دســت آمده دلیلش 
فقط و فقط توانایی خود ملی پوشــان بوده است؛ 
اقدامات یکی دوسال اخیر فدراسیون هم گواه این 

ماجرا است.
امروز نوشــاد دارنده رنکینگ 53 و نیما دارنده 
رنکینــگ ۲۰۷ جهان و همچنین دارنده رنکینگ 
۲3 دوبــل دنیا مقابل فن ژندونگ نفر اول و وانگ 
چوکین نفر دوم رنکینگ جهانی با رنکینگ دو دوبل 
جهــان قرار خواهند گرفت؛ بازی ای که با توجه به 
میزبانی چینی ها سخت تر هم خواهد بود اما گویا 
برادران عالمیان هم قسم شده اند تا با شکست چین 
تاریخ سازی خود را تکمیل کرده و فینال بازی های 

آسیایی را بغل کنند؛ تاجایی که نوشاد برادر بزرگ تر 
بعد از بازی با ژاپن گفت: »واقعاً بازی سنگینی بود. 
ما به این فکر می کردیم که مدال خودمان را قطعی 
کنیم اما حالا دیگر بــه رنگ مدال فکر می کنیم. 

د وست داریم این مدال خوشرنگ تر باشد.«
نیما هم که از این برد بســیار هیجانی بود، حالا 
امیدوار اســت تا به کمک برادرش این بار چین را 
شکست دهند: »خدا را شکر می کنم که این بازی را 
بردیم. آنالیز دقیقی از تیم ژاپن داشتیم. آنقدر هیجان 
دارم کــه واقعاً نمی توانم حرف بزنم. فکر می کنم ما 
تا به حال هیچ مدالی در دوبل نداشتیم. تیم ژاپن، 
کره جنوبی را حذف کرده بود. باز هم خدا را شــکر 
می کنیــم.دم همه مردم ایران گرم که انرژی خیلی 
زیادی برای ما فرستادند. از همه آنها تشکر می کنیم. 
انرژی هایشان را دریافت کردیم. این انرژی ها باعث 
می شود با جنگندگی بیشتری بقیه مسابقات را انجام 
بدهیم. به نظرم طلسم ما شکسته است و خدا را شکر 
اتفاقات خوبی می افتد. حریف بعدی ما چین است. 
همیشه مقابل آنها خوب بازی کرده ایم و به امید خدا 

این بار شکست شان می دهیم.«

نیما و نوشاد این 
بار کار سخت تری 
در پیش دارند و 
برای رسیدن به 
فینال بازی های 
آسیایی باید چین 
غول مرحله آخر را 
هم ضربه کرده تا 
ضیافت تنیس روی 
میز را در هانگژو 
کامل کنند.

تاریخ سازی دو برادر تکمیل می شود؟
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سالهاست شوهرش را از دســت داده و تنها دخترش هم هزاران 
کیلومتر دورتر کنار همســر اتریشــی اش زندگی جدیدی آغاز 
کرده است. خاطرات سفر ســال گذشته به شهر گراتس و دیدن 
دختــر و نوه ها هنوز هــم برایش تازگــی دارد. می گوید به تنها 
زندگی کردن عادت کرده اســت اما هیچوقت احســاس تنهایی 
نمی کند. سالها مسئول حسابداری یک بخش دولتی بود و بعداز 
بازنشستگی تا چند ســال در شرکت های خصوصی کار می کرد. 
اما از 5 ســال قبل تصمیم گرفت پروژه ای  یا به شــکل مشــاور 
کار کند و بیشــتر اوقــات را به خودش اختصــاص بدهد. هفته 
گذشته شــمع ۷۱ ســالگی اش را فوت کرد و هر روز تصویری با 
دخترش صحبت می کند. مهین معتقد اســت کسانی که به سن 
سالمندی می رسند باید بیشــتر به فکر خودشان باشند و سعی 
کنند احساس تنهایی نکنند. احســاس تنهایی چیزی است که 
برخی از ســالمندان حتی با وجود زندگی در کنار فرزندان آن را 

حس می کنند.
براســاس آمارها ۲۰ تا ۲5 درصــد مردم جامعــه تنها زندگی 
می کنند. این یعنی تا ۲۰ ســال آینده که جمعیت ســالمندان 
ایران بــه ۱9 میلیون نفر می رســد تعداد ســالمندان تنها نیز 
افزایــش پیــدا خواهد کرد. طبــق آمارهای اعلامــی جمعیت 
سالمندی ایران در ســال ۱398 به ۱۰ درصد رسید و تنها طی 
۲3 سال؛ یعنی از سال ۱398 تا ۱۴۲۱ جمعیت سالمندی از ۱۰ 
به ۲۰ درصد می رســد؛ این درحالی اســت که رسیدن جمعیت 
ســالمندی از ۱۰ به ۲۰ درصد، در امریکا ۷۰ سال، در سوئد 9۰ 
سال و در فرانسه ۱۲۰ سال طول کشیده است. با ورود متولدین 
دهــه 6۰ به دوران ســالمندی باید منتظر وقــوع پدیده انفجار 

جمعیت سالمندی در ایران باشیم.
دکتر شــهلا کاظمی پور جمعیت شناس هم چندی قبل با اشاره 
به بررســی های آماری درباره جامعه ســالمندی اعلام کرد: اگر 
برآوردی از وضعیت افراد بالای 5۰ ســال که همســر آنها فوت 
کرده یا طلاق گرفته اند یا مجرد هستند داشته باشیم، می بینیم 
که حدود ۲ درصد از مردان و 3 درصد زنان بالای 5۰ سال هرگز 
ازدواج نکرده اند؛ در ضمن ســهم زنان بدون همسر در اثر فوت 
)حــدود ۷ درصد( چند برابر بیش از مردان بدون همســر در اثر 
فــوت )حدود ۱.5 درصد( اســت. به همین دلیل هم اســت که 
در جمعیت شناســی »زنانه شدن سالمندی« مطرح می شود؛ به 

گونه ای که سهم زنان سالمند افزایش پیدا می کند.
با روند پیر شــدن جامعه که به گفته محققان یک پدیده جهانی 
است بســیاری با این پرسش مواجه می شــوند که در ۲۰ سال 
آینده ســالمندان تنها به عنوان یکی از چالش های بزرگ مطرح 
می شــوند؟ آیا آنها مثل سالمندان امروز نیاز به مراقبت فرزندان 
یا خدمات پزشکی دارند؟ آیا می توان سالمندان ۲۰ سال آینده 

را با سالمندان امروز مقایسه کرد؟
دکتر یدالله ابوالفتحی ممتاز متخصص ســلامت ســالمندان و 
عضو هیأت علمی دانشــگاه معتقد است؛ ســالمندان ۲۰ سال 
آینده با ســالمندان امروز بسیار متفاوت هســتند. او با اشاره به 
اینکه تنها زندگی کــردن با تنهایی فرق می کند و تنها شــدن 
کاملًا مقوله ای جداســت می گوید: »براســاس آمارها ۲۰ تا ۲5 
درصد مردم جامعه تنها زندگی می کنند و این به این معنا نیست 
که الزاماً همه این افراد احساس تنهایی می کنند یا طرد شده اند. 
سالمندان  و افراد میانســالی هستند که در کنار خانواده زندگی 
می کنند و فرزنــد دارند و در شــبکه های اجتماعی هم فعالیت 
دارند اما احساس تنهایی و حتی طردشدگی کرده و گاهی اوقات 
تصور می کنند طرد شــده اند. به همین دلیل باید بین دو مقوله 

تنها زندگی کردن با احساس تنهایی تفاوت قائل شد.«
دکتر ممتاز برخلاف برخی از کارشناسان که افزایش سالمندان 
در ۲۰ ســال آینده را پدیده نگران کننده می دانند معتقد است 
ســالمندان آینده برخلاف امروز امید به زندگی بیشتری دارند 
و در شــبکه های اجتماعی فعال اند و به وضعیت سلامتی شــان 

اهمیت بیشــتری می دهند. وی می گوید: »سالمندان ۲۰ سال 
آینده ویژگی های اقتصادی و اجتماعــی متفاوتی دارند. آنها از 
لحاظ سبک زندگی و سلامتی شان نسبت به سالمندان امروز در 
جایگاه بهتری قرار دارند. آنها از نظر اقتصادی و سطح تحصیلات 
و داشــتن استقلال مالی بهتر از سالمندان امروز خواهند بود و از 
خدمات بیمه و پس اندازهایی که دارند بهره می گیرند. به اعتقاد 
من نباید نســبت به اینکه تعداد ســالمندان در ۲۰ سال آینده 
بیشتر خواهد شد نگرانی بیش از اندازه داشت. پدیده سالمندی 
یک پدیده جهانی است و تعداد ســالمندان بسیاری از کشورها 
در ۲۰ سال آینده نسبت به میانگین جمعیت شان بیشتر خواهد 
شد. بسیاری از افراد میانسال که ســالمندان آینده خواهند بود 

مهارت های زندگی کردن و مدیریت زندگی را یاد می گیرند.
اما چیزی که ســالخوردگی و افزایش تعداد سالمندان جامعه را 
ترســناک می کند ســالمندی توأم با بیماری، ناتوانی و سرباری 
اســت.« صالحه مرتضوی متخصص ســالمند شناسی با تأکید 
بر ایــن موضوع معتقد اســت اگر افراد در دوران بازنشســتگی 
همچنان فعال و پویا باشند و در جامعه حضور مؤثر داشته باشند 
می توان از تجربیات ارزشــمند آنها در زمینه های مختلف بهره 
برد و ترس ناتوانی و ســربار بودن ســالمندان در جامعه کاهش 
می یابد. سالمندانی که توانایی جسمی مطلوب و امید به زندگی 
داشته باشند می توانند باری از دوش کشــور بردارند و هیچگاه 

سربار نخواهند بود.
اما ســالمندانی که تنها زندگی می کنند یا افراد میانســال تنها 
را که در آینده ســالمند می شــوند باید از چند منظر بررســی 
کرد. ایــن را دکتر ممتاز می گوید و ادامــه می دهد: »اول اینکه 
تنهــا زندگی کردن می تواند ابعاد منفی داشــته باشــد اما باید 
بررسی کنیم کســانی که تنها زندگی می کنند  آیا از شبکه های 
اجتماعی یا استقلال مالی محروم هســتند یا خیر؟ نکته بعدی 
اینکه نمی توان به طور مطلــق عنوان کرد پدیده تنهایی زندگی 
کردن بد اســت و هر ســالمندی که تنها زندگی می کند به این 
معنا نیســت که این فرد احســاس تنهایی می کند. سالمندانی 
هســتند که در کنار خانواده هم احســاس تنهایی می کنند. اما 
چرا پدیــده تنهایی زندگی کردن بخصوص ســالمندان تنها در 
حال افزایش است؟ برای پاسخ به این سؤال باید دلایل بسیاری 
مورد ارزیابی قرار گیرند؛ یکی از آنها مقوله ســلامت سالمندان 
اســت. گرچه تنها زندگی کردن مشکلات زیادی دارد اما همین 
که یک فرد سالمند توانسته است به این سن برسد و در وضعیت 
سلامت باشد نمی تواند شاخصه بدی باشد. این سالمند می تواند 
استقلال مالی و ســلامت جسمی داشته باشد و از انجام کارهای 
خودش برمی آید. پــس نمی توانیم بگوییــم تنها زندگی کردن 
ســالمندان جامعه کاملًا بد و منفی است. فردی که به سالمندی 
می رســد و به دلیل ازدواج نکردن و یا از دســت دادن همسر و 
فرزند تنها شده اســت توانسته به تنهایی مســائل زندگی شان 
را حل کرده و سالم بماند و اســتقلال مالی داشته باشد. البته از 
سوی دیگر افرادی که تنها زندگی می کنند ممکن است احساس 
تنهایی داشــته و نیاز به مراقبت های پزشکی و حمایتی داشته 
باشد. البته این موارد باعث نمی شــود بگوییم پدیده سالمندان 

تنها یک مسئله اجتماعی است.«
در ایــن میان دولت چه شــرایطی می تواند به وجــود بیاورد که 
ســالمندان آینده با چالش های کمتری دست و پنجه نرم کنند؟ 
دکتر ممتاز متخصص ســلامت ســالمندان ساخت مجتمع های 
مســکونی که شاخصه های متناســب با زندگی سالمندان در آن 
رعایت شود و بیمه های مراقبتی را از اقدامات اساسی در این زمینه 
می داند و می گوید: »در بســیاری از کشــورها بیمه های مراقبتی 
برای سالمندان در نظر می گیرند. بیمه مراقبتی می تواند مشکلات 
زیادی در دوران ســالمندی را برطرف کند و سالمندانی را که نیاز 
به مراقبت دارند تحت پوشــش قرار بدهد. این پوشــش می تواند 
شامل نگهداری از ســالمند در خانه یا مراکز مختلف باشد. باید به 
این نکته توجه داشــت که لزوماً نگهداری از سالمند در مراکزی 
مانند خانه ســالمندان چیز بدی نیست. وقتی یک سالمند به هر 
دلیلی نمی تواند در خانه زندگی کند و نیاز به مراقبت و نگهداری 
دارد این مراکز بهترین گزینه اســت. باید نگرش منفی نســبت 
به مراکز نگهداری از ســالمند را برطرف کنیم. شــاید در آینده با 
افزایش ســالمندان تنها نیاز به این مراکز بیش از گذشــته شود. 
باید روی نگرش جامعه نســبت به این مراکز کار کنیم. متأسفانه 
برخی از رســانه ها وقتی می خواهند سالمند را نشان بدهند خانه 
ســالمندان را نشان داده و احســاس ترحم را به تصویر می کشند 

درحالی که سالمند نیاز به احترام دارد نه ترحم.«

دفاع مقدس ملت ایران و مظلومان و آزادیخواهان جهان از فردای پیروزی انقلاب اسلامی، متولد 
شد. با ولادت منور دفاع شکوهمند و حماسه ساز ایرانیان  و مسلمانان و ظلم ستیزان از انقلاب و 
دستاوردهای آن، حق و عدالتخواهان در کنار ایران اسلامی و دشمنان و مخالفان در برابر آن به 
صف شدند و بدین شکل، آوردگاهی از مبارزه و مقاومت به وسعت جهان ایمان و جهاد در مقابل 
استکبار جهانی و ایادی آن ساخته شد که تا به امروز ادامه دارد. قلب و محورمرکزی این چالش و 
درگیری و مقاومت، رویداد جنگ تحمیلی و دفاع مقدس بود که هشت سال به طول انجامید  و به 
قیمت خون و ایثار هزاران شهید  وجانباز و آزاده، تمامیت و افتخار و سربلندی ایران و جمهوری 
اســلامی را تأمین و تضمین کرد و تداوم کنونی آن در قامت اســتوار »مقاومت« و رزمندگان 
سلحشور مقاومت، جلوه گر است. چنین حماسه، مقاومت و مجاهده در راه  وطن و اعتقاد و رهایی 
بشریت از چنگ  کفر و ظلم که دارای ابعاد مختلف ایمانی، باوری و جهادی است، باید افزون بر 
دل و جان تاریخ و زندگی مردمان در عرصه ها و صحنه های هنر و فرهنگ و سینما و صدا وسیما با 
نمایش سیمای فروزان مبارزان مقاومت، نقش آفرین باشد. این گونه است که هنرمندان متعهد 
و باورمند هم از دیروز تا امروز و فردا در صفوف نیروهای دفاع مقدس و مقاومت جای گرفته اند و 
حاصل هنرنمایی های آنها تولید  ونگارش هزاران شعر  وداستان و خاطره و مقاله، خوشنویسی و 

نقاشی و تندیس سازی، نمایش، فیلم و سریال و آوا  وموسیقی است.
نکته مهم اینکه، این خلاقیت ها و هنرآفرینی ها، مقطعی و مناســبتی نیست و در تمام زمان ها 
جریان دارد، گرچه درمناســبت های مختلف مرتبط با پاسداشــت ها و ارج گذاری های دفاع 
مقدس و مقاومت، حضور هنرمندان و مدیران فرهنگی پررنگ تر است، ولی فقط مختص این 
ایام نیست.  امسال هم مصادف با برگزاری پرشور هفته دفاع مقدس با عنوان »مامتحدیم« شاهد 
هزاران مراسم، برنامه، تجلیل، نشست تخصصی، نمایشگاه و پخش ونمایش ده ها فیلم و سریال 
و اجرای تئاتر های خیابانی و انتشــار چندین جلدکتاب مقاومتی و دفاع مقدســی و... هستیم 
واین همه، هرچند در برابر بزرگی ها و بزرگواری های رزمندگان و خانواده های معظم شهدا زیاد 
نیست، اما نشان می دهد هنرمندان و رســانه های متعهد همچنان با مقاومت و دفاع مقدس، 

همگام و همداستان هستند.
 درواقع اهالی فرهیخته فرهنگ و هنر با تولید و ارائه آثار هنری خلاق و فاخر و ارزشی، کوشیده 
اند  تاحدی به ادای دین خود بپردازند. با آنکه طی سال ها برخی افراد، نظرها و بازی های سیاسی، 
موانعی در مسیر توجه و  تولیدآثار انقلابی و دفاع مقدسی و مقاومتی ایجاد  وسعی کردند با میدان 
دادن به نگرش ها و گرایش های لیبرالی و تمایلات غربگرایی، تولیدات هنری وهنرمندان را به 
ســمت و سویی جدا از فرهنگ و اعتقادهای اجتماعی ســوق دهند وهنر و هنرمند را سیاسی 
و در جهت منافع و اهداف خود به حرکت درآورند، اما هوشــیاری و وحدت ملی و رهنمودها و 
هشــدارهای مقام معظم رهبری و وفاداری هنرمندان معتقد، موانع را از سربرداشــت و سبب 
تداوم تولید آثار مقاومتی و انقلابی وانسجام هنرمندان متدین شد وخط مقدسی که با هنر در 
دفاع از فرهنگ و آرمان ها و دستاوردهای دفاع مقدس از زنده یاد رسول ملاقلی پورها وابراهیم 
حاتمی کیاها در عرصه هنر طراحی و اجرایی شــده بود با ورود نسل های باورمند جوان و تولید 
فیلم ها و ســریال های دفاع مقدســی و مقاومتی جدید ادامه یافت و ایــن حرکت بالنده و مانا 
همچنان با تولید آثار شــاخص ترازانقلاب اســلامی، دفاع مقدس و مقاومت و ایران اسلامی با 

جدیت و پشتکار، همدلی و همراهی مدیران هنری وهنرمندان توانا وخوشفکر ایران سربلند

مستندسازی که در »سینمای مستقیم« اثری تولید می کند، عموماً کارش را رویارویی مستقیم 
با یک موقعیت واقعی مشــخص بنا می گذارد و کمتر به گفتار متن یا موسیقی توجه دارد، اما 
این رویه در دهه ۷۰ میلادی در قرن گذشــته کمی تغییر کرد. مستندسازها در این دوره رو به 
ترکیبی از سینمای مستقیم و افزودن آرشیو توجه بیشتر به موسیقی و گفتار متن کردند. این 
گرایش نو با مستند »در سال خوک« ساخته دآنتونیو در سال ۱969 آغاز شد و »هارلان کانتی، 
ایالات متحده امریکا« که کوپلِ درباره معدنچیان اعتصاب کننده در ایالت کنتاکی ساخت، یکی 
از فیلم های شاخص این دوره بود. بویژه در مورد فیلم کوپل، استفاده از آرشیو و موسیقی محلی، 
همچنین افزودن اطلاعات متنی به مستند، کاری انجام داد که کسانی مثل ریچارد لیکاک عملًا 

آن را داوری و تأثیرگذاری بر فرایند انتقال مفهوم می دانستند و از آن دوری می کردند.
در واقع »مستند ترکیبی« با ترکیب مواد خام به شیوه سینمای مستقیم و فیلم های آرشیوی، 
نیز با افزودن کلمات و جملاتی که داده افزوده به مخاطب می دهند همراه با چاشنی موسیقی 
معنادار و مرتبط، یــک هارمونی تأثیرگذار و جهت دار فراهم می کــرد که بویژه در موضوعات 
سیاســی و انتقادی کارکرد ویژه ای داشت. مارسل افولسِ آلمانی ـ فرانسوی یکی از چهره های 
شاخص در دنیای مستند است که به خوبی از این سبک بهره برد، فیلم »تأسف و ترحم« او که 
یک مســتند چهار ساعته درباره دوران اشغال فرانسه توسط نازی ها بود، به خوبی نشان داد که 
گونه ترکیبی در آثار مســتند چطور می تواند از عهده مسائل پژوهشی- سیاسی برآید. افولس 
با این فیلم، بر خلاف آنچه دیگران می پنداشــتند یا در مقابل تصویر افســانه ای و قهرمانانه که 
فرانسوی ها از خود نشان داده بودند، یک وجه دیگر از واقعیت جنگ را در قاب مستند به تصویر 
کشید که در آن فرانسوی ها بی توجه به جنایت نازی ها با آنها همکاری می کردند و این چیزی 
نبود که دیدن و شنیدنش خوشایند آنان باشد. نتیجه چنان تأثیرگذار بود که بعدها ارجاعاتی به 
این مستند در دیگر آثار هنری کارگردان های شاخص سینمای مستند و داستانی داده شد، از 
جمله وودی آلن در آنی هال، تک مضراب هایی در اشــاره به »تأسف و ترحم« افولس می زند. او 
در ۱988 »هتل ترمینوس« را درباره کلاوس باربی، افســر حزب نازی و با همان سبک و سیاق 
همیشگی خود ساخت، مستندی که به شــدت مورد توجه منتقدان قرار گرفت و همان سال 
برنده جایزه بهترین فیلم مستند در آکادمی اسکار و جایزه ویژه فدراسیون منتقدان در جشنواره 

کن شد. وجه ممیزه آثار افولس مصاحبه های اوست. 

 دفاع هنروسینما ازفرهنگ
دفاع مقدس

ترحم و تأسف


